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  کمبود آب و کاهش بارندگی ها، تهران را با چالشی جدی روبه رو کرده است. در همین راستا، چندی پیش، سخنگوی صنعت آب از طرح 
انتقال آب از طالقان و لار خبر داد. با این همه، سؤال اساسی این است که آیا این طرح می تواند راهگشای بحران آب در تهران باشد؟ 

انتقال آب و راهکارهای نجات پایتخت
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روز تاریخی بوندستاگ و انتخاب صدراعظم آلمان
رویدادها و تحولات سیاسی در بزرگترین اقتصاد اروپا همواره در مرکز توجه قرار دارد و هرگونه تغییری در مسیر 
سیاست آلمان بی گمان بر کلیت اتحادیه اروپا اثر خواهد گذارد. شاید از همین روست که حساسیت بالایی نسبت 
به مســائلی همچون امکان قدرت گرفتن احزاب راست افراطی، نگاه رهبران آلمان نسبت به آینده ناتو و جنگ 

اوکراین و همچنین انتخاب صدراعظم آینده این کشور وجود دارد.
در همین باره، روز گذشــته در اتفاقی تاریخی، نامزد اصلی صدراعظمی آلمان موفق به کسب 
اکثریت آرای پارلمان این کشور )بوندستاگ( نشــد. با این همه فردریش مرتس در دومین 
رأی گیری در پارلمان مرکزی آلمان توانست به عنوان صدراعظم جدید بزرگ ترین اقتصاد 
اروپا انتخاب شود. براین اساس حزب دموکرات مسیحی و حزب سوسیال 

دموکرات، دولت ائتلافی آینده را تشکیل می دهند. 

چین؛ میزبان کنگرة بین المللیِ 
سدهای بزرگ

رئیــس هیأت اجرایی کمیته ملی ســدهای بــزرگ ایران گفت: 
»۳۳ نفر از متخصصان ایرانی برای حضور در بیست وهشــتمین 
کنگره بین المللی سدهای بزرگ )ICOLD( عازم چین می شوند 
و ایران در این رویداد بین المللی غرفه اختصاصی خواهد داشت تا 
توانمندی های کشور در حوزه سدسازی به نمایش گذاشته شود.«

ثبت نام وام ودیعۀ مسکن 
برای دهک های میانی

ثبت نــام تســهیلات ودیعه مســکن با ســقف جدید در ســامانه
Saman.mrud.ir آغاز شــده اســت. به گزارش آســیا، معاونت 
مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی از آغاز ثبت نام وام ودیعه 
مسکن برای دهک های میان درآمدی از ۱۶ اردیبهشت ماه خبر داد. 
بر همین اســاس، متقاضیان وام ودیعه مســکن می توانند با مراجعه 
به ســامانه Saman.mrud.ir نسبت به ثبت نام اقدام کنند. رقم 
تسهیلات برای این دسته از متقاضیان در تهران معادل ۲۷۵ میلیون 
تومان، در مراکز استان ها معادل ۲۱۰ میلیون تومان، در سایر شهرها 
معادل ۱۴۰ میلیون تومان و در روســتاها معادل ۵۵ میلیون تومان 
اســت. بازپرداخت این تسهیلات نیز ۵ ســاله و با نرخ سود مصوب

 بانک ها )۲۳ درصد( لحاظ می شود.
متقاضیان تسهیلات ودیعه مسکن بعد از ثبت نام اولیه باید منتظر 
نتیجه اســتعلام باشند که عموما ۴۸ تا ۷۲ ســاعت زمان می برد. 
همچنین در خصوص تســهیلات قرض الحسنه ودیعه مسکن که 
متعلق به دهک های یک تا ســه درآمدی است و سقف تسهیلات 
این بخش نیز برای متقاضیان تحت پوشش کمیته امداد امام )ره(، 
سازمان بهزیستی و بنیاد شهید و امور ایثارگران ۴۰۰ میلیون تومان 
است، این دسته از متقاضیان نیازی به ثبت نام در سامانه تسهیلات 
ودیعه مسکن را ندارند و باید به سازمان ها و نهادهای تحت پوشش 

خود مراجعه کنند.

قطع برق مشترکانِ
 پُرمصرف تهرانی

طبق اعلام شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ، به دنبال هشدار 
قبلی این شــرکت به مشــترکان پرمصرف برق، ۱۰۳۳ مشترک 
تهرانی که به اخطارهای داده شده توجهی نکرده اند، مشمول قطع 
برق شــدند. به گزارش آسیا و بر اساس اعلام شرکت توزیع نیروی 
برق تهــران بزرگ، پیش از این، تمامی مشــترکان پرُمصرف برق 

پایتخت، پیامک هشدار دریافت کرده اند. 
شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ ضمــن قدردانی از همکاری 
بسیار مناسب هموطنان تهرانی از معدود مشترکانی که الگوی مصرف 
برق را رعایت نمی کنند، درخواســت کرد با حداکثر صرفه جویی در 
مصرف برق همراه صنعت برق کشور در توزیع عادلانه انرژی در کشور 
باشند. گفتنی اســت فرآیند پایش مصارف برق مشترکان به صورت 
روزانه در حال انجام است و مشــترکانی که به هشدارهای داده شده 

توجهی نکنند، با اعمال محدودیت مواجه خواهند شد.

اعــداد و ارقام به روشــنی گویــای این مطلب 

علی جوانمردی

هستند که اقتصاد دیجیتال آماده رشدی سریع 
و خیره کننده اســت. اکثر شرکت ها از فضای 
ابری اســتفاده می کنند و از داده ها برای بهبود 
تصمیم گیری ها بهــره می برند. انتظار می رود 
خدمات و خرید و فروش به صورت آنلاین سهم 
خــود از اقتصاد دیجیتال جهانــی را در آینده افزایش دهد. همچنین 
انتظار می رود اقتصاد دیجیتال تا ســال ۲۰۲۸ به ۱۶.۵ تریلیون دلار 
)GDP( برســد که معادل ۱۷ درصد از تولید ناخالص داخلی جهانی

است. 
با رشد سریع خرید و فروش به صورت آنلاین، اقتصاد دیجیتال به یک 
جزء دائمی از زندگی بسیاری از افراد تبدیل شده است. تقریباً دو سوم 
اقتصــاد دیجیتال جهانی از ایالات متحده و چین می آید و از ۲۰۲۳ تا 
۲۰۲۸ نرخ رشــد مرکب ســالانه ای برابر با ده درصد را تجربه خواهد 
کرد. این آمارها و اعداد و ارقام، بر اســاس گزارش بین المللی با عنوان 
»پیش بینی اقتصاد دیجیتال جهانی تا سال ۲۰۲۸« است که از طریق 
تخمین های مبتنی بر تحقیق بین المللی و برگرفته از مصاحبه ها، اسناد 

مالی و تحقیقات مستند، تهیه شده است.
رشــد اقتصاد دیجیتال را می توان به چهــار حوزه اصلی خلاصه کرد: 
کسب وکارهای دیجیتال، دسترسی به مهارت های دیجیتال، خدمات 
عمومی دیجیتال و تحقیق و توسعه دیجیتال. با این همه، نحوه گسترش 
و میزان رشد در این حوزه های مختلف بر اساس منطقه متفاوت است. 
اقتصادهای دیجیتال در هر کشور بسیار متفاوت است، تا سال ۲۰۲۸

اقتصاد دیجیتال ۳۱٪ از تولید ناخالص داخلی کره جنوبی را تشکیل 
خواهــد داد، اما تنها ۱۰٪ از تولیــد ناخالص داخلی مکزیک و ۸٪ از 

تولید ناخالص داخلی برزیل را شامل می شود. 
کره جنوبی با ایجاد فضای قابل توجهی برای رشد هزینه های فناوری 
دولتــی و ســازمانی در چین و هزینه های دیجیتــال مصرف کننده، 
بزرگتریــن و یکــی از متعادل ترین اقتصادهای دیجیتــال را در بین 

هزینه های مصرف کننده و کسب وکار دارد.
کســب وکارهای دیجیتال که بسیاری از آن ها توسط تبلیغات تأمین 
مالی می شوند، محرک اصلی رشد هستند. تعیین قیمت برای کالاهای 
دیجیتال مبتنی بر تبلیغــات رایگان، اندازه اقتصاد دیجیتال را ٪۲۵
افزایش می دهد و هنوز جای رشــد وجود دارد، به خصوص در اتحادیه 
اروپــا، جایی که فقط ۴۵٪ از شــرکت ها فضای ابری را پذیرفته اند. با 
رشد کسب وکارهای دیجیتال، تقاضا برای کاربرد بیشتر آن نیز افزایش 
می یابد. حتی کمبود نیروی کار ممکن است چالش مهمی برای اقتصاد 

دیجیتال باشد.
لازم به ذکر است که هزینه های فناوری فقط از شرکت های خصوصی 
تأمیــن نمی شــود. تقریبــاً ۲۰٪ از هزینه های فنــاوری در ایالات 

متحده از منابع دولتی تأمین می شــود. بــرای این که اقتصاد جهانی 
در مقیاس بزرگ موفق شــود، هزینه های فناوری در خدمات عمومی 
باید تا ســال ۲۰۳۰ به ۱۵۰۰ میلیارد دلار برســد. با این حال، یکی 
از ویژگی هــای تعیین کننده یــک اقتصاد دیجیتــال قوی، تحقیق 

و توسعه است.
در مورد هوش مصنوعی، چشم اندازها نشان می دهد که سرمایه گذاری ها 
و ریسک ها در حال افزایش هستند، اما پذیرش آن بسیار متمرکز است. 
برای مثال، سرمایه گذاری در هوش مصنوعی مولد از ۱.۳ میلیارد دلار 
در سال ۲۰۲۲ به ۲۱.۸ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۵ افزایش یافته است، 
در حالی که به طور موازی، از اواخر سال ۲۰۲۲، افزایش ۵۳ برابری در 
مورد خطرات حضور هوش مصنوعی توســط رسانه های خبری معتبر 

در سطح جهان  گزارش شده است. 
بخش فناوری اطلاعات و ارتباطات محرک اصلی رشد جهانی است. با 
این حال در این زمینه هم، تفاوت های قابل توجهی بین کشورها وجود 
دارد، به طوری که بین اقتصادهایی با بالاترین و پایین ترین نرخ رشــد 
متوســط بین ســال های ۲۰۱۳ تا ۲۰۲۳، بیش از ۱۰ درصد اختلاف 

وجود دارد. 

اقتصاد دیجیتال؛ ایده  آل ها و چشم اندازها

دکتر مراد کاویانی، استاد دانشگاه خوارزمی در گفت وگو با آسیا: 
 هرگونه طرح انتقال آب، تبعات اجتماعی، زیست محیطی و حتی امنیتی در مبدأ و مقصد به همراه دارد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در نشستی با فعالان حوزه رمزارز و بلاکچین: گفت: »یکی 
از چالش های اصلی ما، عدم شناخت دقیق نسبت به فناوری های نوین است. این مسئله فقط 

فنی نیست، بلکه فرهنگی، اداری و حتی نهادی است.«
به گزارش آسیا، این نشست که با حضور احسان چیت ساز، معاون سیاست گذاری و برنامه ریزی 
توسعه فاوا و اقتصاد دیجیتال، روح اله رهامی، معاون حقوق شهروندی معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری و جمعی از مدیران شرکت های دانش بنیان، صرافی های رمزارز، و کارشناسان حوزه 
بلاک چین برگزار شد، به یکی از صریح ترین گفت وگوهای دولت با بخش خصوصی در حوزه 

حکمرانی رمزارزها تبدیل شد.
سیدستار هاشمی، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تأکید بر این نکته که تحول و نوآوری 
جایی بیرون از دولت اتفاق می افتد، گفت: »اگر به دنبال نوآوری هستیم، باید بپذیریم که این 
نوآوری در بخش خصوصی اتفاق می افتد، نه در ساختارهای سنتی دولتی. وظیفه ما این است 
که راه را باز کنیم، نه اینکه با مقررات متناقض، آن را ببندیم.« او این اظهارات را در پاســخ به 

انتقادات فعالان این حوزه بیان کرد که از سردرگمی میان مصوبات متعدد و متعارض، فقدان 
چشم انداز پایدار و ترس از جرم انگاری ناگهانی فعالیت هایشان سخن گفتند.

وزیر ارتباطات، در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به موانع اصلی سیاست گذاری در حوزه 
فناوری های نو، گفت: »یکی از چالش های اصلی ما، عدم شناخت دقیق نسبت به فناوری های 
نوین اســت. این مسأله فقط فنی نیســت، بلکه فرهنگی، اداری و حتی نهادی است. تعارض 
منافع یک عامل مزمن در تعارضات سیاستی است. این تعارض منافع در بسیاری از ساحت های 
فناوری دیده می شــود. ما باید جرأت کنیم و وارد گفت وگوی بین نهادی و فرابخشی شویم تا 

این گره ها باز شود.«
یکی از محوری ترین بخش های ســخنرانی هاشمی، نقد صریح او نسبت به فقدان یک نهاد 
تنظیم گــر ملــی و جامع در حوزه رمزارزها بود. وی با اشــاره بــه رگولاتورهای متعدد، اما 
ناکارآمد، هشــدار داد: »رگولاتوری بخشــی، نه تنها مشــکلات را حل نمی کند، بلکه پیکر 
نحیف شده اقتصاد دیجیتال را از این هم نحیف تر می کند. ما به طور جدی در حال پیگیری 

تشــکیل یک نهاد فرابخشــی هستیم که مســئولیت هماهنگی و تنظیم گری این حوزه را 
به عهده گیرد.«

سیدســتار هاشــمی با یادآوری تجربه های جهانی و اشاره به نهادهای فرامالی در کشورهای 
پیش رو، بر ضرورت فاصله گرفتن از تمرکز صرف بر تنظیم گری مالی تأکید و از ایجاد کارگروه 
اقتصاد دیجیتال با نگاه فنی و سیستمی به عنوان یکی از اقدامات امیدبخش سخن گفت. وزیر 
ارتباطات با اشاره به گزارش هایی درباره شکل گیری بازارهای زیرزمینی رمزارزها گفت: »این 
موضوع برای ما به شدت نگران کننده است. وقتی سیاست گذاری شفاف نباشد، مردم به سمت 
بازارهای غیررسمی می روند و این، ریسک را هم برای مردم بالا می برد، هم برای حاکمیت.«

او در پایان سخنان عنوان کرد که در جلسات هیأت دولت، به صورت منطقی و مستند از توسعه 
شفاف و ضابطه مند زیست بوم رمزارز دفاع خواهد کرد. در این نشست، احسان چیت ساز، معاون 
سیاســت گذاری و توســعه اقتصاد دیجیتال و برخی از فعالان حوزه رمزارز و بلاکچین به ارائه 

نظرات و دغدغه هایشان پرداختند.

کوتاه بگوییم و کوتاه بنویسیم، عصر پرگویی و پرنویسی گذشت

فقدان یک نهاد تنظیم گر ملی در حوزة رمزارزها
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شهردار کلانشهر مشهد اعلام کرد:

انتشار ۱۷ هزار میلیارد تومان 
اوراق مشارکت طی ۳ سال

با همراهی بانک شهر

 شهردار کلانشهر مشهد با قدردانی از بانک شهر در مساعدت 
به توســعه خطوط مترو این کلانشهر، گفت: این بانک همراه و 
همدل مدیریت شهری مشهد در کمک به رفع مشکلات شهری 

و خدمات رسانی شایسته به شهروندان و زائران رضوی است.
به گزارش روابط عمومی بانک شهر، محمدرضا قلندر شریف در 
حاشیه مراسم بهره برداری از ایستگاه پایانی خط ۲ قطار شهری 
مشــهد »شهید فکوری« با تجلیل از حمایت های بانک شهر از 
شــهرداری مشــهد، گفت: هر کیلومتر ساخت قطار شهری ۵۰

میلیون دلار هزینه دارد که تامین مالی آن بســیار کار مشکلی 
است.

قلندر شــریف ادامه داد: یکی از مشــکلات پروژه های بزرگی 
همچون قطار شهری تامین مالی آنهاست که همراهی بانک ها 
می تواند ســبب قوی تر شدن و افزایش ریسک پذیری ما شود؛ 
در این راســتا جا دارد از برخی بانــک ها و از همه مهمتر بانک 

شهر تشکر کنم.
شــهردار مشــهد با بیان اینکه بانک شــهر در همه حال همراه 
شهرداری بوده است، گفت: با همکاری این بانک در سال ۱۴۰۲
حدود ۳ هزار و 9۰۰ میلیارد تومان، در ســال ۱۴۰۳ حدود ۵
هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان و امسال ۷ هزار و 9۵۵ میلیارد تومان 

اوراق منتشر شده است.
قلندر شــریف گفت: ایستگاه شهید فکوری به عنوان بزرگترین 
و آخرین ایســتگاه خط ۲، با زیربنایی بالغ بر 9 هزار متر مربع 
در ســه طبقه، یکی از مهم ترین پروژه های حمل ونقل شــهری 
مشــهد اســت که با هزینه ای هزار و ۳۰۰ میلیــارد تومانی به 

بهره برداری رسید 

اعطای تندیس و لوح تقدیر 
هفتمین نمایشگاه ایران اکسپو ۲۰۲۵

به بانك صنعت و معدن

 بانک صنعت و معدن تندیس و لوح تقدیر هفتمین نمایشگاه 
ایران اکســپو ۲۰۲۵ را به مناســبت عملکرد درخشان خود در 
حمایت از شرکت های صادراتی از هفتمین نمایشگاه توانمندی 

های صادراتی جمهوری اسلامی ایران دریافت کرد.
به گــزارش روابط عمومــی بانک صنعت و معــدن، این بانک 
بــه عنوان حامــی تولیدکنندگان و کارآفرینان کشــور در این 
نمایشــگاه حضور فعالی داشت و ضمن معرفی خدمات متنوع 
خود به شرکت های تولیدی و صادرکنندگان کشور از محصول 
جدیــد خود به نام »تیم بانک« با حضور دکتر عارف معاون اول 

رییس جمهور رونمایی کرد.
 همچنین تفاهمنامه ای نیز به منظور همکاری های بیشــتر در 
ایــن زمینه با وزارت صنعت، معدن و تجارت و صندوق ضمانت 
صادرات ایران برای پشــتیبانی بیشتر از صادرکنندگان منعقد 

نمود.
بانــک صنعت و معــدن در این نمایشــگاه با هدف تســهیل 
تبادلات تجاری و اقتصادی و اطلاع رســانی در خصوص آخرین 
دســتاوردهای خود برای شرکت های صادرات محور در حوزه 
ارائــه خدماتــی همچون تســهیلات ریالــی و ارزی، فاینانس 
و ریفایننــس، انواع ضمانتنامه و اعتبار اســنادی، تامین مالی 
زنجیــره تولید و ابزارهایی نظیر بــرات الکترونیک، اوراق گام و 

صکوک و ... شرکت نموده بود.
گفتنی اســت، این نمایشــگاه دیروز دوازدهم اردیبهشت ماه با 
تقدیر از شــرکت ها و ســازمان های برتر شرکت کننده در این 

رویداد مهم اقتصادی و صنعتی به کار خود پایان داد 

اخبــــــار

اخبـــــــار

آغاز فصلی تازه در مسیر تحول بانک دی:

رشد چشمگیر منابع بانک دی 
طی سه ماه

 با اســتقرار تیــم مدیریتی جدید بانــک دی از ابتدای بهمن 
۱۴۰۳، منابع بانک دی طی ســه ماهه منتهی به پایان فروردین 
۱۴۰۴ رشــد خیره کننده ۶۰.۴ درصدی را تجربه کرده و سهم 
منابــع ارزان قیمت نیز در ترکیب منابع این بانک به بیش از ۴۵
درصد رسیده است، نقطه عطفی که نویدبخش بازگشت قدرت 

رقابتی بانک به صحنه ی بازار پول کشور شده است.
به گزارش روابط عمومی بانک دی، علیرضا محمدی، سرپرست 
معاونت مالی و سرمایه گذاری بانک، با اشاره به تغییر رویکردها 
و اجرای سیاست های هدفمند در ماه های اخیر گفت: از ابتدای 
بهمن ماه ۱۴۰۳، با ورود تیم مدیریتی جدید، برنامه ای منسجم 
و مبتنــی بر تحلیل داده محور برای ارتقای جایگاه بانک تدوین 
شــد که خوشــبختانه در مدت زمانی کوتاه، آثار ملموس آن در 

عملکرد بانک نمایان شده است.
محمــدی با اعلام رشــد ۶۰.۴ درصدی منابــع بانک طی این 
دوره کوتاه، افزود: این جهش بی ســابقه، نتیجه  افزایش اعتماد 
مشــتریان، انسجام درون ســازمانی و بازنگری در سیاست های 
تجهیز منابع هم زمان با استقرار تیم مدیریتی جدید بوده است؛ 
حرکتی که راه را برای ورود بانک به مرحله ای تازه از پایداری و 

رشد هموار کرده است.
وی در ادامه با اشاره به بهبود ترکیب منابع، تصریح کرد: در این 
بازه زمانی، بانک دی موفق به رشــد ۴۳.۴ درصدی سپرده های 
جــاری، ۲۰.۳ درصدی ســپرده های پس انداز، ۳۴.9 درصدی 
ســپرده های کوتاه مدت، ۵۵.۲ درصدی سپرده های بلند مدت 
شــده است؛ که نویدبخش دســتیابی به پایداری وضعیت مالی 
و کاهــش هزینه های تجهیز منابع اســت، موضوعی که نقش 
کلیــدی در کاهش بهای تمام شــده پول و ارتقای کارایی بانک 

خواهد داشت.
محمــدی در ادامــه تأکید کرد: بهبود ارائه خدمات شایســته 
در شــأن خانواده های معظم شــهدا و ایثارگران، همواره یکی 
از اصــول بنیادیــن بانک دی بــوده و خواهد بــود. هم چنین 
در راســتای عمــل به منویــات مقام معظم رهبــری مبنی بر 
»ســرمایه گذاری برای تولید«، بانک دی بــا تمام توان، آماده 
ارائــه انواع خدمات بانکی بــه کارخانه ها و کارگاه های تولیدی، 
کارآفرینان و تمامی اشــخاص حقیقی و حقوقی در تحقق این

مهم می باشد.
وی در پایــان ضمن ابراز امیدواری نســبت بــه آینده، گفت: 
بانــک دی با تداوم مســیر تحول محور، جــذب هدفمند منابع 
پایــدار و رویکــردی چابــک، به ســوی ارتقاء جایــگاه خود 
به عنــوان بانکــی پویا و پیشــرو در ارائه خدمــات نوین مالی

گام برمی دارد. 

عیادت رئیس جمهور از آیت االله العظمی نوری همدانی:

تمجید مرجع عالی قدر از رویکرد مردمی دکتر پزشکیان
همزمان با امضای تفاهم نامه همکاری بانک صادرات ایران با صندوق بازنشستگی کشوری از خدمات جدید بانک برای بازنشستگان رونمایی شد:

تخصیص 190 هزار میلیارد ریال تسهیلات ارزان قیمت 
بانک صادرات ایران به بازنشستگان

 مدیرعامل بانک صادرات ایران در نشست امضای 
تفاهم نامه همکاری با صندوق بازنشستگی کشوری 
از توســعه خدمــات این بانک در شــش بخش با 
تخصیص ۱9۰ هزار میلیارد تسهیلات ارزان قیمت 

در سال ۱۴۰۴ رونمایی کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، محسن 
سیفی در نشست امضای تفاهم نامه ارائه تسهیلات 
مالــی این بانک به بازنشســتگان کشــوری افزود: 
تعامــل و همکاری بانک صــادرات ایران با صندوق 
بازنشســتگی کشوری در ســال ۱۴۰۴ با ارئه انواع 
خدمات مالی و حمایتی ادامه و بر اساس تفاهم نامه 
جدید تداوم خواهد یافت و ســال ها همکاری بانک 
صادرات ایران با این صندوق توانسته ظرفیتی ایجاد 
کند که بازنشستگان کشوری از ظرفیت این تعامل 
بهره مند شــوند و تداوم این خدمات رسانی موجب 
خوشحالی و افتخار  شبکه بانک صادرات ایران است 
و امیدواریم که در ســال ۱۴۰۴ نیز بتوانیم خدمات 
شایسته ای به بازنشستگان ارائه داد. وی با برشمردن 
خدمات جدید بانک بر اساس این تفاهم نامه، گفت: 
بر اســاس توافــق بانک صادرات ایــران با صندوق 
بازنشستگی کشوری، چند برنامه و راهبرد را در سال 
۱۴۰۴ برای خدمات رسانی به بازنشستگان پیگیری 
خواهیم کرد که افزایش ســقف فردی تســهیلات 
قرض الحسنه از ۳۰۰ میلیون ریال به ۵۰۰ میلیون 

ریال اولین هدف این تفاهم نامه است.
ســیفی رشــد ۳۵ درصدی در مجموع تسهیلات 
پرداختی به بازنشســتگی کشوری را نیز به عنوان 
دومین اقدام بانک در ســال جاری مورد اشاره قرار 
داد و افــزود: مجمــوع پرداختی تســهیلات ارزان 
قیمت بانک صادرات ایران در ســال ۱۴۰۴ با رشد 

۳۵ درصدی به ۱9۰ هزار میلیارد ریال خواهد رسید 
و این میزان تسهیلات ارزان قیمت به بازنشستگان 

کشوری پرداخت خواهد شد.
مدیرعامل بانک صادرات ایران همچنین گفت: سال 
گذشــته بانک صادرات ایران موفق شــد به بیش از 
۴۰۰ هزار نفر از بازنشستگان صندوق بازنشستگی 
کشوری تســهیلات پرداخت کند و در سال جاری 
نیز ضمن افزایش سقف تسهیلات فردی، به همین 

تعداد نیز تسهیلات پرداخت خواهد شد.
سیفی برگزاری جشنواره های مختلف و مناسبتی را 
خدمت دیگری از بانک صادرات ایران به بازنشستگان 
عنوان کرد و افزود: بانک در مناســبت های مختلف، 
جشــنواره های متفاوتــی را برای بازنشســتگان 
کشــوری در قالب محصولات بانک برگزار کرد و در 
ســال ۱۴۰۴ نیز وظیفه و رسالت  اجتماعی خود را 
در مناسبت های مختلف با موضوعات متنوع برگزار 
خواهد کرد تا از زحمات و تلاش های بازنشســتگان 

معزز قدردانی کند.
وی اظهار کرد: سال جاری در تلاشیم تا با نیازسنجی 
خدمات برای بازنشســتگان در بخش های مختلف 
از جملــه کمک هزینه های ســفر یا افزایش قدرت 
خرید در مناســبت های مختلف از جمله ایام نوروز 
یا آغاز ســال تحصیلی، قراردادهای سه جانبه ای را 
بــا متعاملین تجاری بانک صادرات ایران و صندوق 
برقرارکنیم و برای بازنشستگان اعتبار ایجاد کنیم تا 
از محل این اعتبارات بتوانند در کوتاه مدت نیازهای 
خــود را برطــرف کنند و بانک کســورات آنها را از 

حقوقشان انجام خواهد داد.
در ایــن مراســم همچنیــن حجت الــه میرزایی، 
مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری، با قدردانی 
از بانک صادرات ایران، خدمات ســال های گذشته 
بانک به بازنشستگان کشوری را مورد توجه قرار داد 
و افزود: بانک صادرات ایران همکار و شــریک اصلی 
صندوق بازنشســتگی کشوری در سه دهه گذشته 

بوده و هم زحمت پرداخت حقوق بازنشستگان را بر 
عهده داشته و هم پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
را بــا بهترین کیفیت ارائه نموده اســت. وی گفت: 
در ســال جاری خوشبختانه با حمایت مدیرعامل و 
اعضــای هیئت مدیره بانک صادرات ایران، ســقف 
وام های ضروری به ۵۰۰ میلیون ریال افزایش یافته 
و تعداد وام های ضروری قرض الحســنه برای ۳۰۰
هزار نفر از بازنشستگان  و بعلاوه وام ازدواج فرزندان 
بازنشســتگان و همچنین کمک هزینه ســفرهای 
زیارتی و ســیاحتی، تفریحی آنها از دیگر موارد مد 

نظر قرار گرفته دراین تفاهم نامه است.
میرزایی افــزود: ثبت نام  برای برخــورداری از این 
تسهیلات انجام شــده و در مرحله قرعه کشی این 
وام ها هستیم و از خردادماه پرداخت این تسهیلات 
ضروری آغاز خواهد شد. امیدواریم که در سال جاری 
نیز با همکاری مناسبی که بانک صادرات ایران داشته 
این روند به ســرانجام برسد و تصویر مناسبی که از 
بانک صادرات ایران در ذهن بازنشســتگان محترم 
شــکل گرفته، تقویت و ماندگار شود و در دوره های 

بعدی نیز شاهد همکاری های بهتری باشیم.
تفاهم نامــه همــکاری بانک صادرات ایــران که در 
مجموعه معاونت بانکداری جامع و اداره کل بانکداری 
تجاری، اختصاصی و مطالعه بازار تدوین شــده بود 
در مراسمی با حضور محسن سیفی مدیرعامل بانک 
صــادرات ایران، مهدی اقبالی راد عضو هیئت مدیره، 
ســید کاظم مرتضوی اســکویی معاون شعب، داود 
مهدیان معاون بانکداری جامع و همچنین حجت اله 
میرزایی مدیرعامل صندوق بازنشســتگی کشوری 
در محــل این صندوق، به امضای مدیران عامل بانک 

صادرات ایران و صندوق بازنشستگی کشوری رسید

 رئیــس جمهور بعد از ظهر امروز با حضور در یکی 
از بیمارستان های تهران از حضرت آیت االله العظمی 
حسین نوری همدانی مرجع عالی قدر شیعه عیادت 

و برای ایشان آرزوی سلامتی و شفای عاجل کرد.
عیادت رئیــس جمهــور از آیت االله العظمی نوری 
همدانی/ تمجید مرجع عالی قدر از رویکرد مردمی 

دکتر پزشکیان
دکتر مســعود پزشکیان عصر سه شنبه با همراهی 
رئیس دفتر خود و وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی، با حضور در یکی از بیمارستان های تهران 
از حضرت آیت االله العظمی حســین نوری همدانی، 

مرجع عالی قدر شیعه، عیادت کرد.
در ایــن دیدار رئیس جمهور ضمــن اطلاع از روند 
درمانی این مرجع بزرگوار، برای ایشان از درگاه الهی 
آرزوی سلامتی، شفای عاجل و بهبودی کامل کرد.
حضرت آیت االله العظمی نوری همدانی در این دیدار، 

با ابراز قدردانی از تلاش ها و زحمات رئیس جمهور و 
دولت در مسیر خدمت رسانی به جامعه، اهتمام ویژه 

دکتر پزشکیان به مردم را ارزشمند و قابل تحسین 
توصیف کردند.

ایشــان با اشــاره به تلاش های دشــمنان و عوامل 
آن ها در جلوگیری از پیشرفت دولت، تأکید کردند: 
دشمنان و ایادی آن ها در تلاش اند تا دولت را ناکام 
کنند، اما چون جنابعالی نیت خدمت صادقانه دارید، 
به یاری خداوند در مسیر خود موفق خواهید شد من 

از اعماق جان به جنابعالی علاقمندم.
این مرجع عالی قدر همچنین با اشاره به وصیت نامه 
حضــرت امام خمینی)ره( کــه فرمودند افتخار ما 
این اســت که نهج البلاغه از ماســت، نهج البلاغه را 
گنجینه ای بی بدیل خواندند و اهتمام رئیس جمهور 
بــه معــارف امیرالمؤمنین)ع( را مایه خرســندی 

دانستند.
آیت االله العظمــی نوری همدانی در پایان این دیدار، 
به وزیر بهداشت توصیه کردند که در راستای ترویج 
ورزش و ارتقای سلامت عمومی جامعه، تلاش های 

بیشتری صورت گیرد

  احسان عسکری ضمن تشــریح وضعیت اقتصادی خوزستان 
و بنادر اســتان، اظهار داشت: خوزستان یکی از شاه راه های مهم 

اقتصادی کشور است.
بــه گزارش روابط عمومی ســازمان جمــع آوری و فروش اموال 
تملیکــی، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل ســازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی در این نشســت ضمن تشکر از تعاملات و 
همکاری های صورت گرفته در گمرکات و بنادر استان خوزستان 
از جمله خرمشــهر، بابت سختی کار و فعالیت با توجه به شرایط 

جوی حاکم بر این مناطق تقدیر ویژه کرد.
احســان عسکری یکی از اهداف تشــکیل این سلسله جلسات را 

تقویت همگرایی و هم افزایی میان دســتگاه های اجرایی استان بیان و خاطر نشان کرد: در پی حل 
مشکلات و حذف موانع، بازدیدها و نشست های تعاملی برگزار می شوند.

عســکری با بیان اینکه باید تلاش کرد تا جلوی حوادثی چون آتش ســوزی در اسکله شهید رجایی 
شهر بندرعباس گرفته شــود، تصریح کرد: هرگونه تحویل یا جابجایی کالاهای خطرناک در عهده 

سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی نیست.
وی افزود: تمام تلاش ها و همکاری ها در تعامل با دستگاه قضا و دیگر ارگان ها شکل گرفته است.

مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی در خصوص نحوه نگهداری ماشین آلات گفت: 
نحوه و نوع نگهداری ماشــین آلات سبک و ســنگین در بندر خرمشهر خیلی مطلوب نیست و باید 

اندیشید تا راه حلی بهینه برای آن یافت.
سعید غلامی باغی عضو هیئت مدیره و معاون بهره برداری و فروش اموال منقول سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی نیز در این نشســت با تشــریح وضعیت تعییــن تکلیف کالا در حوزه اموال 
تملیکی اظهار داشــت: سه گانه ای شــامل گمرک، اموال تملیکی و بنادر در خصوص حمل و نقل و 
ترخیص کالاهای تجاری شــکل گرفته اســت که لحظات لذت بخــش، تعاملات مطلوب میان این 

دستگاه ها است.
غلامی باغی در خصوص شفافیت در بدو ورود کالا، گفت: افزایش ضریب شفافیت، مشکلات و موانع 

را مرتفع خواهد کرد.
وی با بیان اینکه برای تعیین تکلیف کالا در حوزه اموال تملیکی هیچ بن بستی وجود ندارد، افزود: 

اهتمام همکاران بنده در جای جای کشور برای تعیین تکلیف کالا ستودنی و قابل تقدیر است.

فرزاد رستمی مدیرکل جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان 
خوزســتان ضمن تشــکر از تعاملات میان اموال تملیکی استان 
و اداره هــای بنادر و دریانوردی و گمرکات خوزســتان، توفیقات 
دســت یافته را نتیجه همدلی و همگرایی مدیران این دستگاه ها 

معرفی کرد.
رستمی با این توضیح که قبلًا انبارها مملو از کالا بود، اظهارداشت: 
فقط در یک مورد، بیش از هفتصد پرونده تعیین تکلیف شــد که 

با هماهنگی های انجام شده، مخاطرات و موانع مرتفع شده اند.
غلامرضا نیک رفتار مدیرکل گمرک خرمشــهر هم ضمن تقدیر 
از همکاری اموال تملیکی اســتان، بــا این توضیح که در مناطق 
آزاد، زمان بیشــتری در اختیار صاحبان کالاهای رسوبی قرار داده می شود، بیان داشت: در موضوع 
ششــصد و ۶۰ ردیف کالای اعلام شده به اموال تملیکی اســتان در یک سال اخیر، اقدامات بسیار 

قابلی انجام شده است.
نیک رفتار افزود: قبلًا اموال تملیکی استان نماینده ای در گمرک نداشت ولی اینک با حضور نماینده 
این دستگاه در اداره کل گمرک، بسیاری از مشکلات کاسته و سبب شده تا بیش از دویست ردیف 

کالا، پس از طی تشریفات قانونی، تعیین تکلیف شوند که این حضور راه گشاست.
  ضرورت اصلاح روند تعیین تکلیف کالاها

علی عســکری مدیرکل بنادر و دریانوردی خرمشــهر نیز ســپاس از همکاری های ارزشمند اموال 
تملیکی و دیگر دســتگاه های اجرایی مرتبط، معضل پیش رو را اشغال انبارها و محوطه ها بیان کرد 

و افزود: محدودیت جدی فضا و انبار داریم که باید برای آن، چاره اندیشید.
وی ادامه داد: باید روند تعیین تکلیف کالاها اصلاح شود تا چرخه واردات و صادرات شتاب بیشتری 

بگیرند.
مدیرکل بنادر و دریانوردی خرمشهر تصریح کرد: در موضوعات مربوط به اموال تملیکی بحث مالی 
را دخیل نکرده ایم و بی شک این نگاه را توسعه و ارتقاء خواهیم داد تا شاهد کاهش مشکلات شویم.
گفتنی اســت؛ در ادامه، اعضای حاضر در جلســه با همراهی محمد نصرتی رئیس مرکز حراست و 
عابدی نژاد مدیرکل دفتر امور اســتان های وزارت امور اقتصــادی و دارایی از انبارها و محوطه های 
بنادر و گمرکات خرمشهر و آبادان دیدن کرده و دستورات لازم را نیز برای تسریع در تعیین تکلیف 

کالاهای موجود، صادر کردند 

خوزستان یکی از شاه راه های مهم اقتصادی کشور است

 عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون تعاونی ها را مولد ترین 
بخش اقتصاد کشور دانست.

در نشســت اعضای هیأت مدیره بانک توســعه تعاون با شرکت 
تعاونــی تهیه و توزیع آهن آلات مرکــز، فتاحی ضمن تأکید بر 
اهمیــت نقش تعاونی ها، اظهــار کرد: تعاونی هــا، واقعی ترین 
و مولدترین بخش اقتصاد کشور هســتند. بانک توسعه تعاون 
نیز در ســال جاری که به نام »سال سرمایه گذاری برای تولید« 
نام گذاری شده، حمایت ویژه ای از تعاونی ها، به ویژه تعاونی های 

تولیدی و توزیعی، به عمل آورده است.
وی همچنین گزارشــی از وضعیت پرداخت تسهیلات و تعهدات بانک، همکاری های دوجانبه با صندوق 
توســعه ملی، شرکت شهرک های صنعتی، صندوق ملی محیط زیســت، صندوق نوآوری و شکوفایی، و 
نیز نحوه همکاری با کشــاورزان در چارچوب کشــت قراردادی ارائه کرد. در پاسخ به پرسش های اعضای 
هیأت مدیره تعاونی، موضوعاتی چون اســتفاده از ظرفیت های ملی نظیر ضمانت نامه ها، حدود اعتباری و 

تأمین مالی زنجیره تأمین نیز مطرح شد.
در ادامــه، البرزی، عضو هیأت مدیره بانک، به تشــریح امکان بهره مندی شــرکت تعاونی از ظرفیت خط 

اعتباری سه جانبه ویژه تعاونی ها و نیز استفاده از اوراق گام پرداخت.

در این دیدار، جوهری فر، مدیرعامل و عضو هیأت مدیره شرکت 
تعاونی، گزارشــی جامع از فعالیت ها و ســاختار این تعاونی که 
با بیش از ۶۰۰ عضو به عنوان نخســتین تعاونی صنفی کشــور 
شناخته می شود، ارائه داد. وی همچنین به بیان نحوه تعاملات 
شــرکت با اعضا برای پیشبرد اهداف مشــترک با بانک توسعه 
تعــاون پرداخت و اعلام کرد که فعالیت هــای تعاونی در بانک 
توسعه تعاون با سازوکاری مشخص و با سرعت آغاز خواهد شد.
در پایان، اعضای هیأت مدیره شرکت تعاونی، صادق، سید جواد 
رشــیدی فر، آزاد، سجادی، فتاحی و مقدم، بر لزوم حفظ منافع 

متقابل تأکید کردند.
همچنین حسین سرین، رئیس اداره کل امور مشتریان و توسعه بازار بانک توسعه تعاون، اعلام کرد: تمامی 
خواسته های شرکت تعاونی در قالب تفاهم نامه ای مشترک بررسی شده و این تفاهم نامه در اسرع وقت به 

امضای طرفین خواهد رسید.
شــرکت تعاونی تهیه و توزیع آهن آلات مرکز با پیشــینه ای دیرینه، از جملــه قدیمی ترین تعاونی های 
کشــور به شــمار می رود که فعالیت آن به پیش از پیروزی شــکوهمند انقلاب اسلامی بازمی گردد. این 
تعاونی با ســرمایه گذاری بازاریان قدیم تأســیس شــده و تاکنون نقش مؤثری در بازار آهن آلات کشور

ایفا کرده است 

تعاونی ها، واقعی ترین و مولدترین بخش اقتصاد کشور هستند

پلتفرم خرید و فروش اعتباری «وایب» 
آغاز به کار کرد

قدردانی رئیس بنیاد مسکن از بانک مسکن به  پاس 
نقش مؤثر در پیشبرد طرح نهضت ملی

بانک رفاه کارگران با راه اندازی پلتفرم خرید و فروش اعتباری »وایب« گام اثربخش دیگری در راستای 
حمایت از تولید ملی و اشتغالزایی برداشت.

بــه گــزارش روابط عمومی بانک رفاه کارگران، این پلتفرم از یک ســو از طریق بسترســازی تجارت 
الکترونیک این امکان را به فروشــندگان اینترنتی می دهد که محصولات و خدمات خود را به راحتی 
و با هزینه کم به مشــتریان عرضه کنند و از ســوی دیگر با ارائه راهکار پرداخت اعتباری، قدرت خرید 

مشتریان را افزایش داده تا کالای مورد نظر خود را به راحتی و به صورت اقساطی خریداری کنند. 
بر اساس این گزارش، »وایب« با ارائه خدمات متنوع و کارآمد، فروشندگان )دارای امکان فروش آنلاین( 
را در تمام مراحل فروش از ثبت فروشگاه تا تامین اعتبار خرید اقساطی برای خریداران حمایت می کند. 
این پلتفرم با اتکا به اعتبار مالی و معنوی خود و با هدف خلق تجربه ای یکپارچه، هوشمند و بی نظیر 
برای خرید آنلاین طراحی شــده اســت. تجربه  استفاده از یک موتور جست وجوی پیشرفته خرید که 
دارای دسترســی گســترده به فروشگاه های اینترنتی معتبر اســت و امکان مقایسه آسان و هم زمان 
محصولات تعداد زیادی از فروشــگاه های معتبر کشــور و انتخاب بهترین گزینه خرید را برای کاربران 

به ارمغان می آورد.
در »وایب« مشتریان معرفی شده از سوی این بانک با دسترسی آسان به لیست گسترده فروشگاه ها، 
امکان مقایسه و انتخاب بهترین گزینه را دارا هستند. این مشتریان امکان خرید بی واسطه و به صرفه از 
بهترین تولیدکنندگان و عرضه کنندگان کالا/خدمات کشور را با مناسب ترین قیمت ها دارند و با توجه 
به تامین اعتبار خرید اقساطی آنان توسط بانک، دغدغه تامین مالی خرید های نقدی را نخواهند داشت.  
مشــتریان و پذیرندگان بانک رفاه کارگران می توانند برای کســب اطلاعات بیشتر در خصوص نحوه 
عضویت در پنل پذیرندگان سامانه وایب، انعقاد قرارداد، دریافت اعتبار خرید و ... به سایت این سامانه 

به نشانی اینترنتی h�ps://vibe.ir مراجعه کنند.

 رئیس بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 
از مدیرعامل بانک مســکن، عضو هیأت 
 مدیره و معاون مدیرعامل در امور اعتباری 
و مجموعــه معاونت اعتباری این بانک به  
پاس عملکرد مؤثر در اجرای طرح نهضت 

ملی مسکن تقدیر کرد.
بــه گزارش پایگاه خبری بانک مســکن 
- هیبنا؛ غلامرضــا صالحی رئیس بنیاد 
مســکن انقلاب اســلامی با اعطای لوح 

تقدیر از دکتر علی خورسندیان مدیرعامل بانک مسکن، سید محسن فاضلیان عضو هیات مدیره و معاون 
مدیرعامل در امور اعتباری و همکاران معاونت اعتباری این بانک برای عملکرد مســئولانه در تامین مالی 

پروژه های نهضت ملی مسکن قدردانی کرد.
در بخشی از این حکم آمده است:

»بی تردید رشد و توسعه همه جانبه ایران اسلامی مرهون تلاش بی دریغ مسئولین خدوم و دلسوزی است 
که در راه تعالی کشور از هیچ کوششی دریغ نکرده و در حد توان برای تحقق آرمان های والای نظام مقدس 

جمهوری اسلامی با عزم راسخ گام بر می دارند.
بر خود لازم می  دانم از خدمات بی شــائبه و صادقانه در موضوع تأمین و تخصیص تســهیلات بانکی برای 

پیشبرد طرح نهضت ملی مسکن، صمیمانه تقدیر و تشکر نمایم.«
اعطای الواح تقدیر طی مراسمی از سوی حمیدرضا سهرابی معاون مسکن و عمران شهری بنیاد مسکن به 

نیابت از رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی صورت پذیرفت

 نشســت اقتصادی هیئت تجاری و بازرگانی کوبا، هلدینگ ها و شــرکت های زیر مجموعه وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد.

این نشســت مشترک با حضور »آنتونیو لوئیس کاریکاته« رئیس اتاق بازرگانی کوبا به همت مرکز 
روابط عمومی و امور بین الملل و با مشارکت شرکت های اقتصادی زیر مجموعه وزارت کار شامل 
تاپیکو، تیپیکو، پگاه تهران، دخانیات، تادیکو و شــرکت هــای زیرمجموعه بانک رفاه کارگران در 

محل وزارت تعاون، کارورفاه اجتماعی برگزار شد.
»آنتونیــو لوئیس کاریکاتــه« ضمن اذعان به توانایی ها و ظرفیت های اقتصادی وزارت تعاون، کار 
ورفاه اجتماعی، خواســتار همکاری اقتصادی در تمامی زمینه های معرفی شــده، به ویژه صنایع 

غذایی و دارویی شد.
وی بر هماهنگی کامل ســفیرکوبا در تهران در راســتایی پیگیری امور مربوط و انعقاد تفاهم نامه 
دوجانبه با اکثریت شــرکت های حاضر در نشســت باتوجه به تمایل دولت کوبا برای اســتفاده از 

ظرفیت های ویژه ایران و تامین نیازهای ضروری بازار کوبا تاکید کرد 

 دســتورالعمل اجرایی تســهیلات قرض الحسنه مسکن محرومین )ساخت، خرید و کمک ودیعه 
مسکن(  در راستای حمایت از مستاجرین کم  درآمد تحت پوشش نهادهای حمایتی با سقف کلی 
۲۰ همت و سقف فردی ۴۰۰ میلیون تومان به هشت بانک عامل تجارت، ملت، رفاه کارگران، ملی 

ایران، کشاورزی، سپه، صادرات ایران و پارسیان ابلاغ شد.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، این بانک طی بخشــنامه شــماره ۳۶۴۴۳ /۰۴ در تاریخ ۱۵
اردیبهشــت ۱۴۰۴ دســتورالعمل اجرایی تسهیلات مسکن محرومین  را به شرح زیر به بانک های 

عامل ابلاغ کرد:
پیــرو نامــه شــماره ۳۲۲۵۸۵  /۰۳ مــورخ ۲۸  /۱۲  /۱۴۰۳ در خصوص ابلاغ تســهیلات قرض-
الحســنه مســکن محرومین در سالجاری حســب بند )ث( تبصره )۱۵( قانون بودجه سال ۱۴۰۴
کل کشــور و همچنیــن با توجه به بند )۵( صورتجلســه مــورخ ۲۶   /۰۱   /۱۴۰۴ هیأت عالی بانک 
مرکزی که طی آن مقرر شــده اســت: در راستای حمایت از مســتاجرین کم درآمد تحت پوشش 
نهادهــای حمایتــی کمیته امــداد امــام خمینی )ره(، ســازمان بهزیســتی کشــور، خانواده 
شــهدا، جانبــازان و رزمنــدگان معســر در ســقف ۲۰۰ هــزار میلیــارد ریال از محــل منابع 
بنــد )ث( تبصــره )۱۵( قانــون بودجه ســال ۱۴۰۴ کل کشــور به تســهیلات قرض الحســنه 
مســکن محرومین )ســاخت، خرید و کمک ودیعه مســکن( با معرفی و تأیید متقاضیان توســط 
دســتگاه های مزبــور و تأییــد ســامانه رفاه ایرانیــان مبنی بر قرار داشــتن در ســه دهک اول 
درآمــدی، اختصاص یابد. ســقف فردی تســهیلات مزبــور به مبلغ ۴۰۰۰ میلیــون ریال تعیین

می شود.
 ضمناً، تســهیلات مزبور جهت ســاخت و خرید مسکن نیز به مشمولین یاد شده قابل پرداخت می 
باشــد. تعیین ســهمیه پرداخت تسهیلات مزبور و ابلاغ آن به شبکه بانکی به صورت فصلی از سوی 

بانک مرکزی صورت می پذیرد. 
همچنین با توجه لزوم پرداخت تســهیلات به متقاضیانی که در سه دهک اول درآمدی قرار دارند، 
بانک های عامل می باید با قید فوریت نسبت به اتصال به سامانه رفاه ایرانیان جهت تعیین استعلام 

دهک درآمدی معرفی شدگان اقدام نماید 

ویی  وابط تجاری، دار تاکید رئیس اتاق بازرگانی کوبا بر توسعه ر
و غذایی با شرکت های وزارت رفاه

ومین  دستورالعمل اجرایی تسهیلات مسکن محر
به بانک های عامل ابلاغ شد
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یخی بوندستاگ و انتخاب صدراعظم آلمان وز تار ر

اقتصاد دیجیتال؛ ایده  آل ها و چشم اندازها 

چین؛ میزبان کنگرۀ بین المللی سدهای بزرگ

افزایش همکاری های بانک توسعه تعاون با اتحادیه سراسری 
دستباف فرش  تولیدکنندگان 

مراسم گرامیداشت یکصدسالگی بانک سپه با حضور معاون 
اول رئیس جمهور و رئیس کل بانک مرکزی برگزار شد

تشریح برنامه های نظام بانکی در سال 1404 توسط رئیس کل بانک مرکزی؛

تامین مالی هدفمند با هدف تحقق شعار سال انتقال آب و راهکارهای نجات پایتخت
دکتر مراد کاویانی، استاد دانشگاه خوارزمی در گفت وگو با آسیا:  

در دیداری میان رئیس اتحادیه سراســری تولیدکنندگان هرگونه طرح انتقال آب، تبعات اجتماعی، زیست محیطی و حتی امنیتی در مبدأ و مقصد به همراه دارد
فرش دســتباف و عضو هیأت مدیره بانک توسعه تعاون، بر 

گسترش تعامل میان این دو نهاد تأکید شد. 
حمیدرضا البرزی در این دیدار اظهار داشــت: بانک توسعه 
تعــاون به عنوان یــک نهاد مالی توســعه ای، از تعاونی های 
تولیدی به ویژه در حوزه صنایع بومی حمایت می کند. وی با 
اشاره به تفاهم نامه ای که در سال های گذشته میان اتحادیه 
و بانک امضا شده بود، گفت: این تفاهم نامه قابل به روزرسانی 

است و می تواند مبنای همکاری های جدید قرار گیرد.
عضــو هیــات مدیــره بانک توســعه تعــاون همچنین افــزود: بانک توســعه تعــاون در تفاهم نامه ای بــا معاونت تعــاون وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی، دو خــط اعتبــاری ویــژه تعاونی هــا تعریف کرده اســت کــه می تــوان از آن بــرای حمایت از 
 تعاونی هــای تولیــد فــرش بهــره گرفــت. وی پیشــنهاد داد از ظرفیت اتحادیه بــرای شناســایی تولیدکنندگان برتر اســتانی

استفاده شود.
وی همچنین تاکید کرد: برای تقویت تولیدکنندگان فرش دستباف، امکان بهره گیری از ظرفیت های تبصره ۱۸ و همکاری با وزارت 

میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی وجود دارد.
در ادامــه این نشســت، بهرامــی، مدیرعامل اتحادیه سراســری تولیدکنندگان فرش دســتباف، ضمن ارائه گزارشــی از وضعیت 
 تعاونی هــای فعــال، گفت: تاکنون ۱۶۷۰ تعاونی تولید فرش دســتباف در کشــور به ثبت رســیده که از این میــان، ۶۱۰ تعاونی 

فعال هستند.
وی افزود: لازم اســت الزامات قانونی جهت عضویت تمامی تعاونی ها در اتحادیه سراســری تعیین شود. بهرامی همچنین با اشاره به 
چالش های موجود در مســیر صادرات فرش دســتباف، اظهار داشت: مسائلی همچون رفع تعهد ارزی و مشکلات تامین اجتماعی، از 

عوامل اصلی کاهش شدید صادرات این صنعت به شمار می روند.

 مراسم گرامیداشت یکصدسالگی بانک سپه با حضور دکتر محمدرضا 
عارف معاون اول رئیس جمهور، دکتر محمدرضا فرزین رئیس کل بانک 
مرکزی،دکتر تقوی نژاد دبیر هیأت دولت و دکتر عباس مرادپور معاون 

امور بانکی و بیمه وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه، دکتــر آیت اله ابراهیمی 
مدیرعامل بانک ســپه در این مراســم که روز یکشنبه ۱۴ اردیبهشت 
ماه همزمان با ســالروز تاســیس نخستین بانک ایرانی در محل سالن 
همایش های ســاختمان نگین بانک سپه برگزار شد با اشاره به تاریخ 
پرافتخار بانک سپه به تشریح دستاوردها و نقش پررنگ بانک سپه در 

توسعه اقتصاد کشور در طول حیات یکصدساله بانک پرداخت. این مراسم با سخنرانی دکتر محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور، 
دکتر فرزین رئیس کل بانک مرکزی،دکتر تقوی نژاد دبیر هیأت دولت و دکتر مرادپور معاون امور بانکی و بیمه وزارت امور اقتصادی و 
دارایی ادامه یافت. رونمایی از کتاب های یکصدسالگی بانک سپه و تاریخ شفاهی بانک، با حضور دکتر عارف معاون اول رئیس جمهور، 
دکتر تقوی نژاد دبیر هیات دولت، دکتر ولی اله سیف رئیس کل سابق بانک مرکزی و دکتر آیت اله ابراهیمی مدیرعامل بانک سپه، پخش 
کلیپ های معرفی تاریخ بانک و موزه بانک به همراه روایت تاریخی کارکنان قدیمی و نشســت مدیران عامل ســابق بانک سپه با حضور 
دکتر سیدکامل تقوی نژاد، دکتر ولی اله سیف، دکتر ابوالقاسم جمشیدی و دکتر حسنعلی قنبری از مهمترین برنامه های این مراسم بود.

قدردانی از مدیران عامل سابق بانک سپه با حضور دکتر فرزین رئیس کل بانک مرکزی، دکتر مرادپور معاون امور بانکی و بیمه وزارت 
اقتصادی و داری، دکتر فرشاد محمدپور معاون تنظیم گری و نظارت بانک مرکزی و دکتر ابراهیمی مدیرعامل بانک سپه پایان بخش 

این مراسم بود.

در جریان جلســه روز سه شــنبه ۶ مه پارلمان آلمان که برای انتخاب صدراعظم برگزار شــده بود، نامزد حزب دموکرات مســیحی در اتفاقی 
غافلگیرکننده با اختلافی اندک شکست خورد و نتوانست حائز اکثریت آرا شود.

آقای مرتس که پس از پیروزی حزبش در انتخابات فدرال ماه فوریه، گزینه اصلی برای صدراعظمی محسوب می شد، تنها توانست ۳۱۰ رأی 
در بوندستاگ کسب کند که شش رأی کمتر از حد نصاب لازم برای اکثریت محسوب می شود. این برای نخستین بار در تاریخ جمهوری فدرال 
آلمان است که یک صدراعظم منتخب، پس از پیروزی در انتخابات و دستیابی به توافق ائتلافی، نتوانسته است اکثریت آرا را در پارلمان به 
دست آورد. حزب دموکرات مسیحی و شریک ائتلافی اش؛ حزب سوسیال  دموکرات مجموعا ۳۲۸ کرسی در پارلمان دارند که بیشتر از حد 
نصاب ۳۱۶ رأی لازم اســت. بر اســاس مقررات بوندستاگ، اگر نامزدی در دور اول رأی گیری نتواند اکثریت مطلق آرا را کسب کند، دور دوم 
رأی گیری برگزار خواهد شد. این رأی گیری مجدد می تواند در هر زمانی تا دو هفته بعد انجام شود. نکته مهم این است که سایر نامزدها نیز 
می توانند در این دور وارد رقابت برای صدراعظمی شوند، اما آن ها هم برای پیروزی به اکثریت مطلق )یعنی دست کم ۳۱۶ رأی( نیاز خواهند 

داشت. اگر در دور دوم نیز هیچ نامزدی اکثریت مطلق را به دست نیاورد، در دور سوم اکثریت نسبی کافی خواهد بود. 
هرچند فردریش مرتس با انتخاب نشدن در دور نخست رأی گیری، یک ناکامی و عقب گرد سیاسی را تجربه کرد، با این حال در نهایت 

با کسب اکثریت آرا توانست در دومین رأی گیری که عصر دیروز انجام شد، بر صندلی صدر اعظمی آلمان تکیه زند.

اعداد و ارقام به روشنی گویای این مطلب هستند که اقتصاد دیجیتال آماده رشدی سریع و خیره کننده است. اکثر شرکت ها 

علی جوانمردی

از فضای ابری اســتفاده می کنند و از داده ها برای بهبود تصمیم گیری ها بهره می برند. انتظار می رود خدمات و خرید و 
فروش به صورت آنلاین ســهم خود از اقتصاد دیجیتال جهانی را در آینده افزایش دهد. همچنین انتظار می رود اقتصاد 
دیجیتال تا سال ۲۰۲۸ به ۱۶.۵ تریلیون دلار برسد که معادل ۱۷ درصد از تولید ناخالص داخلی جهانی )GDP(است. 
با رشد سریع خرید و فروش به صورت آنلاین، اقتصاد دیجیتال به یک جزء دائمی از زندگی بسیاری از افراد تبدیل شده 
است. تقریباً دو سوم اقتصاد دیجیتال جهانی از ایالات متحده و چین می آید و از ۲۰۲۳ تا ۲۰۲۸ نرخ رشد مرکب سالانه ای 
برابر با ده درصد را تجربه خواهد کرد. این آمارها و اعداد و ارقام، بر اساس گزارش بین المللی با عنوان »پیش بینی اقتصاد دیجیتال جهانی تا سال 

۲۰۲۸« است که از طریق تخمین های مبتنی بر تحقیق بین المللی و برگرفته از مصاحبه ها، اسناد مالی و تحقیقات مستند، تهیه شده است.
رشد اقتصاد دیجیتال را می توان به چهار حوزه اصلی خلاصه کرد: کسب وکارهای دیجیتال، دسترسی به مهارت های دیجیتال، خدمات عمومی 
دیجیتال و تحقیق و توسعه دیجیتال. با این همه، نحوه گسترش و میزان رشد در این حوزه های مختلف بر اساس منطقه متفاوت است. اقتصادهای 
دیجیتال در هر کشور بسیار متفاوت است، تا سال ۲۰۲۸ اقتصاد دیجیتال ۳۱٪ از تولید ناخالص داخلی کره جنوبی را تشکیل خواهد داد، اما 

تنها ۱۰٪ از تولید ناخالص داخلی مکزیک و ۸٪ از تولید ناخالص داخلی برزیل را شامل می شود. 
کره جنوبی با ایجاد فضای قابل توجهی برای رشد هزینه های فناوری دولتی و سازمانی در چین و هزینه های دیجیتال مصرف کننده، بزرگترین 

و یکی از متعادل ترین اقتصادهای دیجیتال را در بین هزینه های مصرف کننده و کسب وکار دارد.
کســب وکارهای دیجیتال که بســیاری از آن ها توسط تبلیغات تأمین مالی می شوند، محرک اصلی رشد هستند. تعیین قیمت برای کالاهای 
دیجیتال مبتنی بر تبلیغات رایگان، اندازه اقتصاد دیجیتال را ۲۵٪ افزایش می دهد و هنوز جای رشد وجود دارد، به خصوص در اتحادیه اروپا، 
جایی که فقط ۴۵٪ از شرکت ها فضای ابری را پذیرفته اند. با رشد کسب وکارهای دیجیتال، تقاضا برای کاربرد بیشتر آن نیز افزایش می یابد. 
حتی کمبود نیروی کار ممکن اســت چالش مهمی برای اقتصاد دیجیتال باشــد. لازم به ذکر اســت که هزینه های فناوری فقط از شرکت های 
خصوصی تأمین نمی شــود. تقریباً ۲۰٪ از هزینه های فناوری در ایالات متحده از منابع دولتی تأمین می شــود. برای این که اقتصاد جهانی در 
مقیاس بزرگ موفق شود، هزینه های فناوری در خدمات عمومی باید تا سال ۲۰۳۰ به ۱۵۰۰ میلیارد دلار برسد. با این حال، یکی از ویژگی های 
تعیین کننده یک اقتصاد دیجیتال قوی، تحقیق و توســعه اســت. در مورد هوش مصنوعی، چشم اندازها نشان می دهد که سرمایه گذاری ها و 
ریسک ها در حال افزایش هستند، اما پذیرش آن بسیار متمرکز است. برای مثال، سرمایه گذاری در هوش مصنوعی مولد از ۱.۳ میلیارد دلار 
در سال ۲۰۲۲ به ۲۱.۸ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۵ افزایش یافته است، در حالی که به طور موازی، از اواخر سال ۲۰۲۲، افزایش ۵۳ برابری در 

مورد خطرات حضور هوش مصنوعی توسط رسانه های خبری معتبر در سطح جهان  گزارش شده است. 
بخش فناوری اطلاعات و ارتباطات محرک اصلی رشد جهانی است. با این حال در این زمینه هم، تفاوت های قابل توجهی بین کشورها وجود 
دارد، به طوری که بین اقتصادهایی با بالاترین و پایین ترین نرخ رشــد متوســط بین ســال های ۲۰۱۳ تا ۲۰۲۳، بیش از ۱۰ درصد اختلاف 
وجود دارد. جلد اول از چشــم انداز اقتصاد دیجیتال OECD 2024، بینش ها و داده های جدیدی را برای کمک به سیاســت گذاران در طراحی 
سیاســت های مؤثر ارائه می دهد تا اطمینان حاصل شــود که ما از فرصت های خارق العاده فناوری های دیجیتال بهره می بریم و در عین حال 
خطرات و اختلالات مرتبط را مدیریت می کنیم. در همین زمینه، ماتیاس کورمن، دبیرکل OECD معتقد اســت: »در حالی که فناوری هایی 
مانند رایانش ابری و فناوری های اینترنت اشــیا به طور گســترده منتشر شــده اند، پذیرش فناوری های وابسته به داده، مانند هوش مصنوعی، 
همچنان پایین اســت. برای این که مزایای هوش مصنوعی به طور گســترده تری به اشتراک گذاشته شود، همچنین در حمایت از رشد پایدار، 
انعطاف پذیر و فراگیر، نرخ انتشار باید در سایر بخش ها افزایش یابد.« چشم انداز آتی همچنین تعدادی از مسائل مربوط به سیاست دیجیتال، 
از جمله حریم خصوصی در فناوری های فراگیر مانند واقعیت مجازی، آینده اتصال بی سیم و افزایش رفتارهای آنلاین که بر سلامت روان تأثیر 
منفی می گذارند، مانند قلدری ســایبری را بررســی می کند. برای مثال، چشــم انداز نشان می دهد که نرخ کلی جوانانی که به دلیل استفاده از 
رسانه های اجتماعی دچار مشکل در عملکرد روزمره و احساس ناراحتی می شوند، افزایش یافته است. این تحلیل جامع از چشم انداز دیجیتال، 
ابزاری ارزشمند برای سیاست گذارانی است که به دنبال همگامی با پیامدهای تحولات فناوری برای سیاست های عمومی هستند. تخمین های 
بخش فناوری اطلاعات و ارتباطات چشم انداز، مبتنی بر یک مدل جدید از کلان داده ها برای ارائه داده های به موقع، به روز و قابل مقایسه است 
که در مورد رشــد اقتصادی بخش فناوری اطلاعات و ارتباطات برای اســتفاده سیاســت گذاران ارائه می گردد. این تخمین های جدید در مورد 

عملکرد بخش فناوری اطلاعات و ارتباطات کمک می کند و برای ارزیابی اثربخشی سیاست های مرتبط با این بخش ضروری است.
)e.tok( علی جوانمردی؛ ایده پرداز و مؤسس گروه فنی مهندسی ایتوک *

کمبود آب و کاهش بارندگی ها، تهران را با چالشــی جدی روبه رو 
کرده اســت. در همین راستا، چندی پیش، سخنگوی صنعت آب 
از طــرح انتقــال آب از طالقــان و لار خبر داد. با این همه، ســؤال 
اساســی این اســت که آیا این طرح می تواند راهگشای بحران آب 
در تهران باشــد؟ و چه پیامدهای منفی ممکن است برای مناطق 
مبدا به همراه داشته باشد؟ برای بررسی این موضوع، با دکتر مراد 
کاویانی، استاد دانشگاه خوارزمی به گفت وگو نشستیم که در ادامه 

از نظرتان می گذرد:
* جناب آقای دکتر کاویانی، نظرتان درباره طرح انتقال آب 
از طالقان و لار چیســت؟ آیا می تواند راه حلی برای بحران 
آب در تهران باشد و چه پیامدهای منفی ممکن است برای 

منطقه مبدا به همراه داشته باشد؟
قبل از ورود به این موضوع، می خواهم به نکته مهمی درباره انتقال بین حوزه ای آب در ایران اشــاره کنم. متأســفانه، این ذهنیت وجود دارد که 
می تــوان آب را از حوزه هــای آبریــز پر آب به مناطق کم آب منتقل کرد. اما واقعیت این اســت که موقعیت جغرافیایی ایران بر روی نوار بیابانی 
زمین، به گونه ای اســت که ما به ذات کشــوری کم بارش و درگیر اقلیم خشــک و نیمه خشک هستیم. تقریباً ۸۵ درصد کشورهای جهان با این 
مشــکل مواجه هســتند. ما از گذشــته های دور تا امروز درگیر خشکسالی بوده ایم و بحث آب و امنیت آب، همواره دغدغه کارگزاران و مردم این 

کشور بوده است.
وقتی درباره تهران صحبت می کنیم، باید به این نکته توجه داشته باشیم که بخش عمده ای از آن در حوزه آبریز مرکزی قرار گرفته است. تهران، 
علی رغم داشــتن اقلیم های متفاوت در شــمال و جنوب، اســتانی کم بارش است. بارش ها در سال آبی جاری )از مهر تا مهر( ۴۰ درصد نسبت به 
دوره قبل کاهش یافته است. بخش عمده ای از منابع آب تهران از طریق سدهای پنجگانه و آب های زیرزمینی تأمین می شود. در طی چند دهه 
گذشــته، بخش عمده ای از منابع آب های زیرزمینی تهران که نقش اساســی در رفع نیازمندی های آبی تهران دارد، کاهش یافته اســت و دیگر 

نمی توان به آن ها امید چندانی داشت.
علاوه بر این، حجم آب پشت سدهای تهران به شدت کاهش یافته است. شهر تهران سالانه به بیش از یک میلیارد متر مکعب آب نیاز دارد، در 
حالی که در حال حاضر، حجم آب پشــت ســدهای تهران بیشــتر از ۵۰ میلیون متر مکعب نیست. این وضعیت، آینده خوبی را برای کلان شهر 
تهران رقم نمی زند. اساســاً شــهر تهران ظرفیت بی نهایتی ندارد و بارگذاری محیطی زیادی در آن اتفاق افتاده است. به همین خاطر، کارگزاران 
حوزه آب ناگزیر شــده اند برای تأمین نیازهای آبی تهران، از حوزه های آبریز مجاور آب منتقل کنند. این کار، به طور موقت می تواند در تابســتان 

پیش رو نیازهای آبی تهران را تأمین کند، اما آیا می توانیم دائماً آب را از جاهای دیگر برداریم و به تهران بیاوریم؟
باید به این نکته توجه داشته باشیم که هرگونه انتقال آبی، هم در مبدا و هم در مقصد، تبعات اجتماعی، زیست محیطی و حتی امنیتی به همراه 
دارد. تجربه نشــان داده در هر جایی که این اتفاق افتاده، تبعات منفی به جا گذاشــته اســت. در حال حاضر، با توجه به کاهش شــدید حجم آب 
پشت سدها و چالش های منابع آب های زیرزمینی در تهران، طرح هایی برای انتقال آب از طالقان به تهران در نظر گرفته شده است. هرچند قرار 
اســت بخشــی از آن به ســمت البرز کشیده شود، اما این طرح شاید در تابستان بتواند تا حدودی نیازهای آبی تهران را رفع کند. اما ما به امنیت 
پایدار آب برای تهران نیاز داریم. واقعیت این اســت که ظرفیت بار محیطی که بر تهران ســوار شــده است، نمی تواند در بلندمدت نیازهای آبی 

شهر تهران را تأمین کند. در نتیجه، آینده امنیت آبی تهران به شدت نگران کننده است.
* با این تفاســیر، آیا طرح انتقال آب 
از طالقــان و لار می تواند یک راه حل 

کوتاه مدت و موقت باشد؟
اساســاً چون ما کشور کم آبی هستیم، این 
طرح ها در هر جای کشــور پیاده شده، به 
واســطه تبعاتی که داشــته، نمی تواند به 
صورت بلند مدت بــه آن نگاه کرد. به این 
معنا که هر جا آب از مبدا به مقصد بخواهد 
بــرود، در مقصد که آب مــی رود، طبیعتاً 
توســعه اتفاق می افتد، در این نوع توسعه 
جمعیت پذیری بیشــتری اتفاق می افتد، 
جمعیت پذیری بیشــتر به معنی نیازهای 
آبــی بیشــتر خواهد بود. و ایــن را اگر آن 
منطقه نداشته باشه، ناچار از پیرامون وارد 

می کنــد. پیرامون هم ظرفیت های بی نهایت و بی کران ندارد و محدود اســت و ایــن هم نمی تواند نیازهای آبی پایدار و فزاینده مقصد رو تأمین 
کند و درعین حال تبعات بسیار جدی در مبدا به وجود می آورد. این موضوع نمی تواند راهکار بلندمدتی برای کلان شهری مثل تهران یا کلان 

شهرهای دیگری باشد.
به عنوان مثال، حتماً شنیده اید که در تابستان در نیمه اول امسال، اتفاقات ناخوشایندی در استان اصفهان اتفاق افتاد. آنجا هم همین وضعیت 
را داشــت. در اســتان اصفهان بارگذاری محیطی بسیار ســنگینی اتفاق افتاده است. یک هفتم صنایع ایران در استان اصفهان هستند، و استان 
اصفهان و خود شــهر اصفهان این ظرفیت بارگذاری را نداشــته، اما به واســطه مناسباتی که وجود دارد، حجم عظیمی از سرمایه گذاری ها و برپا 
کردن های صنعتی در آنجا پدید آمده که عملًا معارض با جغرافیای استان اصفهان و خود شهر اصفهان بوده است. در نتیجه، هزینه های بسیار 
ســنگینی را متوجه توســعه پایدار شــهر اصفهان کرده است و تبعاتش در فرونشســت زمین اتفاق افتاده است. کما اینکه ما در خود تهران این 
وضعیت را داریم. در تهران بحث فرونشســت بســیار جدیســت و من آماری دیدم برام جالب بود که در تهران سالانه زمین نزدیک ۲۵ میلی متر 
داره نشســت می کنه. هرچند در جاهای مختلفش متفاوته، اما سرگذشــت تهران و سرنوشت تهران با توجه به وضعیت موجود فرونشست هایی 

خواهد بود که امنیت این شهر رو تهدید می کنند.
* بنابراین، چه راهکاری می توانیم به عنوان راه حل جایگزین در نظر بگیریم؟

تهران را نمی توان جزیره ای نگاه کرد. تهران هم بخشی از ایران است. اساساً آن چیزی که باید اتفاق بیفته، رویکرد ملی کارگزاران سطح کلان 
به مقوله توسعه است. بنابراین، وقتی راجع به توسعه داریم صحبت می کنیم، اولاً باید عنایت داشته باشیم اگر هرگونه توسعه که بخواهد اتفاق 
بیفته، در تعارض با جغرافیای و ویژگی های ژئوپلیتیک کشور باشه، راه به جایی نخواهد برد. کما اینکه الان بخش عمده ای از ۶۰9 دشت کشور، 
بیش از ۴۰۰ دشــت ممنوعه اعلام شــدند و من مطمئنم همه این دشــت ها درگیر افت منابع آب هستند و این وضعیت در آینده تشدید خواهد 

شد. من مطمئنم ۲۰۰ دشت دیگر باقیمانده نیز همین سرنوشت را خواهند داشت. 
برای مدیریت بحران آب در ایران، تغییر نگاه به توســعه ضروری اســت. باید ظرفیت های آبی محدود ایران و ناتوانی کلان شــهرها در پذیرش 
بارگذاری محیطی ناشی از مصرف آب را بپذیریم. این تغییر نگاه شامل دو بخش است:  اول، اقدامات اجرایی برای انتقال بخشی از جمعیت به 
سواحل جنوب کشور، که نیازمند زیرساخت هایی مانند شیرین سازی آب خواهد بود.  دوم، توسعه اقتصادی دریاگرا و سیاست خارجی تعامل گرا 

برای تأمین منابع و فناوری های مورد نیاز شیرین سازی و مدیریت آب.
بخش دیگری از این حوزه به بخش کشاورزی کشور مربوط می شود. بر اساس برنامه هفتم توسعه، قرار است ۸۵ درصد امنیت غذایی کشور از 
داخل تأمین شــود، اما آیا کشــور ظرفیت آبی لازم برای حمایت از این هدف را دارد؟  به صراحت می گویم که خیر.  بنابراین، به جای گســترش 
کشــاورزی، باید بر افزایش بهره وری تمرکز کنیم. آمارها نشــان می دهد که دســت کم ۲۵ تا ۳۰ درصد از تولیدات کشــاورزی ایران از مزرعه تا 

سفره به ضایعات تبدیل می شود. 
این میزان ضایعات، بخش عمده ای از منابع آبی، هزینه ها، بودجه و برنامه ریزی های این حوزه را به خود اختصاص می دهد. پس اگر قرار اســت 
کشاورزی توسعه یابد، باید به جای گسترش، بر افزایش بهره وری تمرکز کنیم.  این امر به کاهش چشمگیر ضایعات منجر شده و به این ترتیب، 
از هدر رفت حجم عظیمی از آب جلوگیری می کند.  در این راســتا، دو اقدام اساســی شــامل جابه جایی جمعیت و بازنگری در مدیریت حوزه 

کشاورزی )که نزدیک به ۸۵ تا 9۰ درصد منابع آب کشور را در بر می گیرد( ضروری است.
* از حضور شما در آژانس آسیانیوز ایران ممنونم.

رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه هم اکنون 
9۲ درصد تامین مالی کشــور توسط شبکه بانکی 
انجام می شود اهم برنامه ها و اقدامات بانک مرکزی 
و شــبکه بانکی برای ســال جاری را شامل اجرایی 
کردن روش تامین مالی هدفمند، ایجاد واحد نظارت 
بر تسهیلات کلان در بانک مرکزی، تخصصی کردن 
بانک ها، افزایش ســرمایه شــبکه بانکی به ۱۲۰۰ 
همت؛ خــروج نظام بانکــی از بنگاهداری، کنترل 
اضافه برداشــت بانک ها و ارتقا گزارشگری مالی و 

تقویت مبارزه با پولشویی برشمرد.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی دکتر فرزین 
در مراسم یکصد سالگی بانک سپه، با اشاره به نقش 
مهم نظام بانکی در توسعه کشور گفت: هر زمانی که 

کشور توسعه را تجربه کرده است نقش نظام بانکی در آن مشهود است. با توجه به اینکه 9۲ درصد تامین مالی کشور بر عهده نظام بانکی است در 
بانک مرکزی و شبکه بانکی در سال ۱۴۰۴ بر توسعه و استفاده از روش های نوین تامین مالی منجر به توسعه تمرکز خواهیم کرد. 

  طرح تامین مالی هدفمند اجرایی می شود
رئیس کل بانک مرکزی  با اشــاره به برنامه تدوین شــده در بانک مرکزی با عنوان طرح تامین مالی هدفمند برای تحقق شــعار ســال گفت: آسیب 
شناســی نظام تامین مالی نشــان داد که مصرف تســهیلات با اهداف برنامه ریزی شده همخوانی ندارد و یا پول به سمت بنگاه های بزرگ می رود و 
این باعث می شود بنگاه های کوچک به دلیل عدم دسترسی به نقدینگی ضعیف شده و اسیب ببینند. حتی این موضوع سیاست های پولی را نیز از 
دستیابی به اهداف خود باز می دارد. وی افزود: اگر روش های تامین مالی را توسعه دهیم قطعا سرمایه گذاری در کشور تقویت می شود؛ به همین 
منظور طرحی با عنوان روش تامین مالی هدفمند تدوین کردیم تا به صورت هدفمند تامین مالی تمامی بنگاه ها از جمله بنگاه های کوچک را هم 
داشته باشیم. این طرح به صورت آزمایشی برای سه ماه در بانک ملی در حال اجرایی شدن است و سپس در کل شبکه بانکی اجرایی خواهد شد. 
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: هدف از این طرح این اســت که تســهیلاتی که بابت ســرمایه در گردش به بنگاه می دهیم حتما منجر به تولید و 
تامین نیاز های تولیدی بنگاه شود. یکی از ویژگی های مهم این طرح افزایش کنترل نظارت بر مصرف تسهیلات است تا تسهیلات مطابق با اهداف 

سیاستگذار هزینه شود.
دکتر فرزین با شاره به اینکه  بخش عمده ای از تسهیلات بانکی به بنگاه های بزرگ تخصیص می یابد گفت: برای نظارت بیشتر،  به زودی واحدی 

برای کنترل تسهیلات واحد های بزرگ در بانک مرکزی راه اندازی می شود.
  برنامه تخصصی شدن بانک ها در دستورکار بانک مرکزی

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به تکالیف قانونی برنامه هفتم برای تخصصی کردن بانک ها گفت:  براساس قانون موظفیم به سمت تخصصی کردن 
بانک ها حرکت کنیم به همین منظور تقسیم بانک ها به شش گروه بانک جامع، بانک تخصصی، بانک تجاری، بانک  توسعه ای، بانک قرض الحسنه 
و بانک پس انداز در دستور کار قرار دارد.  وی تصریح کرد: در حال حاضر بانک ها کشور بسیار به هم شبیه هستند و انواع خدمات مشابه را ارئه می 

دهند که این موضوع منجر به رقابت گسترده ای به ویژه در سود بانکی شده است.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: در ســال جاری کار تدوین اساســنامه  بانک های تخصصی آغاز می شــود و امیدواریم در دو یا سه سال آتی هر بانکی  

را در جایگاه تخصصی خود بنشانیم.
  خروج بانک ها از بنگاهداری 

رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به الزام قانون برای خروج بانک ها از بنگاه داری گفت: با اجرایی شــدن طرح تخصصی شــدن بانک ها، بانک های 
مختلف  باید وظایف خاص خود را باید داشته باشند و در حوزه تخصصی خود فعالیت کنند. از این رو فعالیت بانک ها در حوزه غیرمرتبط با بانکداری 

و ارائه خدمات بانکی غیرقابل قبول است.
دکتر فرزین با بیان اینکه بانک ها باید اهتمام جدی برای خروج از بنگاه هایی که مربوط به وظایف شان نیست داشته باشند، افزود: بانک ها نباید در 
عملیات دیگری ورود کنند و خودشــان درگیر مدیریت بنگاه شــوند؛ باید بنگاه را واگذار کنند؛ امســال حتما این کار تسریع می شود. آمارها نشان 
می دهد در دو سال گذشته سهم تسهیلات از دارایی بانک ها از ۵۰ درصد به ۶۳ درصد رسیده است، این موضوع نشان می دهد که بانک ها در حال 
خروج از دارایی های مازاد هستند.  وی با اشاره به ظرفیت بانک های توسعه ای گفت:  بانک توسعه ای می تواند بنگاه را خلق و واگذار کند و شبکه 
بانکی نباید بنگاه را اداره کند.  دکتر فرزین همچنین از برنامه بانک مرکزی برای توسعه فرهنگ قرض الحسنه خبر داد و گفت: توسعه عملیات قرض 

الحسنه از اهداف ما در سال جاری است. بانک های قرض الحسنه باید رشد کنند و هدفمان توسعه این فرهنگ است نه محدودیت آن.
  افزایش سرمایه شبکه بانکی به 1200 همت

رئیس کل بانک مرکزی به الزام قانون برنامه توسعه برای افزایش کفایت سرمایه بانک ها اشاره کرد و گفت: در سال ۱۴۰۱ مجموع سرمایه بانک ها 
۳۳۰ همت بوده است و این رقم در سال ۱۴۰۳ به ۵۵۰ همت رسیده است و در سال جاری مجموع سرمایه شبکه بانکی باید به ۱۲۰۰ همت برسد. 

تا پایان سال ۱۴۰۴ بانک بر سرمایه زیر ۲۰ همتی نخواهیم داشت. 
رئیس هیات عالی بانک مرکزی بر اهمیت افزایش کفایت سرمایه برای پیوستن به نظام بانکی بین المللی اشاره کرد و گفت: افزایش کفایت سرمایه 
بانک ها امری حیاتی برای نظام بانکی است و حتی اگر تمام تحریم ها حل شود با این صورت های مالی امکان فعالیت در نظام بانکداری بین المللی 
وجود ندارد و بانک ها باید از نظر سلامت مالی آماده همکاری با بانک های دنیا باشند. وی با اشاره به نقش دولت در افزایش سرمایه بانک ها و ضرورت 
افزایش این شــاخص مهم توســط دولت افزود: همه بانک ها باید افزایش ســرمایه را انجام دهند؛ حداقل سرمایه بانک باید ۲۰ همت باشد و زیر ۲۰ 
همت دیگر بانکی را نخواهیم داشت. سال گذشته ۱۱ بانک کفایت سرمایه ۸ و بالای ۸ داشتند که این تعداد در سال جاری به ۱۶ بانک می رسد. 
9 بانک کفایت ســرمایه منفی دارد که برنامه اصلاحی به آنها ارائه شــده اســت تا افزایش نسبت کفایت سرمایه را انجام دهند.  بقیه بانک ها کفایت 

سرمایه مثبت دارند اما زیر ۸ درصد است که با افزایش سرمایه امسال می توانند به نسبت استاندارد برسند.
  ناترازی نقدینگی مشکل اصلی نظام بانکی است

رئیس کل بانک مرکزی با تشریح ناترازی در نظام بانکی  گفت: ناترازی نظام بانکی ناشی از ورشکستگی نیست بلکه دارایی بانک ها بسیار بیشتر 
از بدهی موجود است ولی موضع مربوط به نقدینگی  و نقدشوندگی دارایی هاست. این مسئله با واگذاری اموال و دارایی های غیرمرتبط با فعالیت 

بانکی و دریافت مطالبات شبکه بانکی از دولت تا حدود زیادی مرتفع خواهد شد و به توان تسهیلات دهی بانک ها نیز کمک خواهد کرد. 
دکتر فرزین درباره اضافه برداشت نظام بانکی هم گفت: اگر وارد ریشه شویم بخشی ناشی از مطالبات از دولت است؛ برنامه بانک مرکزی در سال 

جاری  کاهش حداقل ۲۰۰ همت از اضافه برداشت نظام بانکی است.
  ارتقا نظام گزارشگری مالی و تقئیت مبارزه با پولشویی

رئیس هیات عالی با اشاره به اهمیت ارتقاء نظام گزارشگری مالی گفت: در سال گذشته ۲۷۰۰ همت تراکنش مربوط به اشخاص مظنون به پولشویی 
را رصد کردیم و با ان ها برخورد شد؛ منشا بسیاری از پولشویی ها می تواند از طریق نظام بانکی باشد، به همین دلیل سختگیری های ما در این بخش 
از سال قبل افزایش یافته است. دکتر فرزین با بیان اینکه باید به افراد مضنون به پولشویی حساس شد؛ تصریح کرد: امسال هم با همت همکاران 
نظام بانکی این کار را تقویت می کنیم. سپرده پذیری در شعب بانک ها نباید باعث چشم پوشی شعب از فعالیت های مظنون به پولشویی شود و با 

حساسیت بالا باید با این مسائل برخورد شود. 
  افزایش سرمایه 200 همتی بانک های دولتی 

رئیس کل بانک مرکزی خواستار اجرایی شدن افزایش سرمایه ۲۰۰ همتی بانک های دولتی شد و گفت: بخش عمده اضافه برداشت بانک ها دولتی 
به دلیل مطالبات از حاکمیت و دولت است و دولت باید در این خصوص تعیین تکلیف کند و مانند بخش خصوص متعهد به افزایش سرمایه بانک 
های دولتی باشد. وی افزود: طبق قانون ما می توانیم به دلیل اضافه برداشت، شرکت ها و بانگاه های بانک ها را بگیریم ولی علاقه ای نداریم دارایی های 
بزرگ بانک ها که متعلق به سپرده گذاران هست را بگیریم. فرزین همچنین با اشاره به نقش شبکه بانکی در تامین مالی کشور گفت: سال جاری 

سالی تعیین کننده برای نظام بانکی است و تمام توان بانک مرکزی صرف بازگرداندان شبکه بانکی به استانداردهای بانکداری خواهد شد. 
رییس کل بانک مرکزی در ابتدای مراسم یکصد سالگی بانک سپه در خصوص این بانک گفت: مدیران بانک سپه از بزرگان صنعت بانکداری کشور 
بودند؛ این بانک  به همراه بانک ملی نقش اساسی در توسعه کشور در ادوار مختلف داشته است و  عموم نوآوری هایی که در ۱۰۰ سال قبل در کشور 

بوجود امده عموما از این بانک ها شکل گرفته است و در توسعه صنایع مختلف نقش مهمی داشته اند.
وی افزود: با توجه به صورت های مالی سال ۱۴۰۲، این بانک ۲۲۶ همت مطالبات از دولت دارد؛ ۸۵ همت زیان انباشته و ۲۰۲ همت اضافه برداشت 
دارد. بخش عمده اضافه برداشت بانک سپه به دلیل مطالبات از دولت است که با اجرایی شدن برنامه افزایش سرمایه بانک ها و پرداخت مطالبات 

دولت به این بانک از لحاظ وضعیت صورت های مالی می تواند به استانداردهای بانکداری نزدیک شود.

به گزارش آســیا و به نقــل از وزارت 
نیــرو، علی نــورزاد، رئیــس هیأت 
اجرایی کمیته ملی ســدهای بزرگ 
ایران )IRCOLD(، در نشست کمیته 
ملی ســدهای بزرگ کــه با حضور 
معــاون وزیر نیرو در امــور آب و آبفا 
برگزار شد، از اعزام بزرگ ترین هیأت 
ایرانی به بیست وهشــتمین کنگره 

بین المللی سدهای بزرگ خبر داد.
نورزاد گفت: »با همکاری موثر سفارت چین و کمیته ملی سدهای بزرگ چین، موفق شدیم تسهیلات لازم برای صدور ویزای اعضای 
۳۳ نفره هیأت ایرانی را فراهم کنیم. این هیأت، یکی از بزرگ ترین هیأت های اعزامی ایران به این رویداد محسوب می شود. این کنگره 
که در شــهر چنگدو چین برگزار می شــود، اهمیت زیادی در حوزه سدســازی دارد و پیش بینی می شود بیش از ۲۵۰۰ نفر از حدود 

یکصد کشور جهان در آن شرکت کنند.«
رئیس هیأت اجرایی کمیته ملی سدهای بزرگ، به ارائه گزارشی از عملکرد این کمیته پرداخت و بیان کرد: »تاکنون بیش از ۷۰۰ مقاله 
علمی از سوی ایران در سمپوزیوم ها و کنگره های بین المللی ارائه شده است. همچنین ۱۲۰ عنوان کتاب و ترجمه منتشر کرده ایم و در 

تهیه ۵۶ بولتن علمی بین المللی مشارکت داشته ایم که معادل یک سوم بولتن های منتشر شده در ICOLD است.«
وی ادامه داد: »ســال گذشــته ۸۰ سخنرانی، ۷۵ وبینار، دو کارگاه تخصصی و هشت نشست هیأت اجرایی برگزار کردیم. برای سال 
۱۴۰۴ نیز برنامه داریم تعداد کارگاه ها را از دو به شــش کارگاه افزایش دهیم، ســه کتاب منتشــر کنیم، ۸۰ سخنرانی و 9۰ جلسه 
اجرایی برگزار کنیم. انتظار داریم با حمایت مقام عالی وزارت نیرو، کارگاه های بیشتری برگزار کنیم و تجهیزات کمیته را تقویت کنیم. 

همچنین استفاده از هوش مصنوعی در حوزه صنعت آب کشور از موضوعات مورد توجه کمیته ملی است.«
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ح تفصیلی ۴۲ شهر ابلاغ طر
استان اصفهان

  مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان از ابلاغ طرح تفصیلی 
۴۲ شهر این استان خبر داد.

حمیدرضا فلاح چم آســمانی مدیرکل راه و شهرسازی استان 
اصفهــان در گفــت و گو با خبرنگار پایــگاه خبری وزارت راه و 
شهرســازی از اســتان اصفهان؛ اظهار کرد: این اســتان دارای 
تنوع کاملی از سلســله مراتب طرح های توســعه فرا شــهری 
و شــهری اســت و با دارا بودن ۱۱۴ شــهر از بزرگ ترین نظام 
 ســکونتگاهی و شــبکه شــهری در بین اســتان های کشــور 

برخوردار است.
 وی خاطرنشــان کرد: طرح های توســعه فرا شهری طرح هایی 
هســتند که سیاســت های توزیع جمعیت، فعالیت و همچنین 
پهنه های عملکردی و کاربری اراضی را در سطوح ناحیه، منطقه 
و مجموعه های شهری تعیین و ضوابط مربوط به نحوه استفاده 

از آن پهنه های سرزمینی را مشخص می کنند.
 مدیرکل راه و شهرســازی اســتان اصفهان افزود: از مهم ترین 
طرح های فرا شــهری اســتان اصفهان می توان به طرح جامع 
منطقه ای اصفهان در دهه ۶۰، طرح های جامع نواحی مرکزی، 
غرب، شــمال شــرق و جنوب استان اصفهان در دهه ۷۰ و ۸۰، 
طرح مجموعه شــهری و ســند آمایش سرزمین استان در دهه 

9۰ اشاره کرد.
 وی ادامه داد: طرح های تفصیلی در چارچوب اســناد و ضوابط 
طرح های جامع و بر اساس حدود ثبتی و ملکی، وضعیت دقیق 
کاربری هــا، تراکم ها و گذرها را در ســطح شــهر و به تفکیک 
محــلات واقع در آن مشــخص کــرده و اولویت های مربوط به 

نوسازی و بهسازی را تعیین می کنند.
 فــلاح چم آســمانی بیــان کــرد: در حال حاضــر ۴۲ طرح 
تفصیلــی ابلاغ شــده، تعداد9 طــرح تفصیلی آمــاده ابلاغ و 
طــرح تفصیلی۱۶شــهر در کمیســیون ماده ۵ بــه تصویب 
رســیده اســت که فراینــد قانونی ابلاغ آن ها در دســت اقدام 
 قرار دارد همچنین ۲9 شــهر اســتان نیز در مرحله تهیه طرح 

تفصیلی است.
 وی گفت: در راســتای سرعت بخشــی به اجرای طرح نهضت 
ملی مســکن از ســال ۱۴۰۰ تا پایان ســال ۱۴۰۳ تعداد ۱۷۸ 
جلســه کمیســیون ماده ۵ در استان برگزار شــده که برآیند 
 آن 9۳ مصوبــه در این خصــوص و ۱۰9مصوبه طرح تفصیلی 

بوده است.
 مدیــرکل راه و شهرســازی اســتان اصفهان عنــوان کرد: در 
همیــن بازه زمانی ۷۳ نشســت گروه کاری تلفیــق زیر بنایی 
بــا بیش از ۳ هــزار و ۴۰۰ مصوبه، ۴۱ نشســت کارگروه امور 
زیربنایی با بیش از ۲هزار و ۸۰۰ مصوبه و ۴۰ نشســت شورای 
 برنامه ریزی و توســعه اســتان با بیش از ۳هزار مصوبه برگزار 

شده است 

شهردار رشت در آیین تجلیل از برگزیدگان 
سومین جشنواره ملی فیلم کوتاه رشت:

رشت به پایتخت فیلم کوتاه ایران 
تبدیل شود

 به گزارش امور ارتباطات شــهرداری رشــت، رحیم شــوقی 
شــهردار رشت در آیین تجلیل از برگزیدگان سومین جشنواره 
ملی فیلم کوتاه رشــت اظهار کرد: مدیریت شــهری در رشت، 
تصمیم گیــری برای یک موجود زنده و پویاســت، شــهری که 
نه تنهــا دارای پیکره ای از خیابان هــا، آپارتمان ها، تقاطع ها و 
رودخانه هاست، بلکه روح آن را مردمان فرهیخته، هنرمندان و 

بزرگانش تشکیل می دهند.
وی با اشــاره به پیشــینه درخشان رشــت در عرصه فرهنگ و 
هنر افزود:وجود فرهیختگان نام آور، هنرمندان شاخص و سطح 
بالای فرهنگی، مدیریت در این شهر را به مسئولیتی سنگین و 

حساس تبدیل کرده است.
شــهردار رشــت ضمن قدردانی از دســت اندرکاران برگزاری 
سومین دوره جشــنواره ملی فیلم کوتاه، گفت:کار ارزشمندی 
در ایــن دوره رقــم خــورد و بایــد از تمامی عوامــل اجرایی، 
هنرمندان، مجموعه پشــتیبانی شــهرداری، اداره کل فرهنگ 
 و ارشــاد اســلامی، ســپاه پاســداران و دیگر نهادهای همکار 

تقدیر کرد.
وی از داوران مطرح، مهمانان حاضر و شــهروندان هنردوســت 
رشــت نیز قدردانی کــرد و افزود:امیدوارم بــا حمایت اعضای 
محترم شورای اسلامی شهر و سیاست گذاری دقیق، این رویداد 
هنری هر ســال با قوت بیشــتری برگزار شود و رشت به عنوان 
پایتخت فیلم کوتاه ایران معرفی شــود،این هدف گرچه دشوار 
 اســت، اما بــا همت و همراهی هنرمندان و بزرگان این شــهر، 

شدنی است.
در پایــان، شــهردار رشــت ابراز امیــدواری کرد که بــا تداوم 
 برگزاری این جشــنواره، دوره های آینده نیــز پربارتر و موفق تر 

برگزار شوند 

کشت ارقام پر پتانسیل برنج از 
سیاست های جهاد کشاورزی است

 رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی گیلان با اشــاره به اینکه 
سیاســت جهاد کشــاورزی کشــت قراردادی برنج با حمایت 
بخش خصوصی اســت، گفت: اســتفاده از ارقام پر پتانسیل که 
به لحاظ کیفی به ارقام بومی نزدیک بوده و بازار فروشــش هم 
 فراهم باشــد تا خلأ تولیدی کشــور را پر و نیاز برنج را در داخل 

تأمین کند.
به گزارش روابط عمومی ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان 
گیــلان، صالــح محمدی، رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی 
گیــلان امروز در مراســم نشــا مکانیزه در ســلاکجان بخش 
مرکــزی رودســر با بیــان اینکه گیــلان یکی از اســتان های 
تأثیرگذار در حوزه تولید محصول برنج اســت، اظهار کرد: یکی 
از کارهایــی که در اســتان در حال انجام اســت اجرای تقویم 
 زراعی و کشــت بوده کــه تأثیرات خوبی در مصــرف انرژی و 

منابع دارد.
وی با اشاره به مسائل و مشکلات حوزه برنج به دلیل ناترازی به 
وجود آمده در ســال های گذشته، افزود: با دستور رئیس جمهور 
و پیگیری های وزیر و همچنین استاندار گیلان نوید این را داریم 
کــه قیمت برنج به عنوان یک محصول اســتراتژیک و راهبردی 
به شــرایط ایده آل و نرمال خود برســد و کشاورز سود خوبی به 

دست آورد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان با اشاره به اینکه تاکنون 
۱9۵ هزار هکتار از اراضی شــالیزاری اســتان شخم اولیه شده 
اســت، تصریح کرد: نزدیک به ۱۷۰ هزار هکتار نشا آماده برای 
شــالیزارها در خزانه ها اســت و بالغ بر ۱۰درصد شــالیزارهای 

گیلان نشا شده است.
وی با اشــاره به اینکه بالغ بر ۸۷ هزار دستگاه انواع ماشین آلات 
کشــاورزی در سطح گیلان وجود دارد که در بازه تقویم زراعی 
می توانند اجرای نشــا داشته باشند، افزود: باتوجه به بارش های 
خوب امســال در اســتان،خدا رو شکر از تنش آبی عبور کردیم 
امــا دلیل بر این نیســت که در مصــرف آب و منابع، مدیریت 

نداشته باشیم.
محمدی با اشــاره به اینکه گیلان به لحاظ ســطح زیر کشــت 
رتبــه نخســت و تولیــد در رتبه دوم کشــور اســت، تصریح 
کــرد: غالــب کشــاورزان گیلانــی از ارقــام کیفــی و بومی 
 کشــت می کننــد و بــه لحاظ عملکــرد از ارقام پــر محصول 

کمتر است.
وی با اشــاره به اینکه سیاست جهاد کشاورزی کشت قراردادی 
برنج با حمایت بخش خصوصی است، افزود: استفاده از ارقام پر 
پتانســیل که به لحاظ کیفی به ارقام بومی نزدیک بوده و بازار 
فروشــش هم فراهم باشد تا خلأ تولیدی کشور را پر و نیاز برنج 

را در داخل تأمین کند.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی گیــلان با اشــاره به اینکه 
ســازمان تحقیقات برنج پس از انقلاب تاکنــون ۶۲ رقم برنج 
معرفــی کرده اســت، گفت: برخــی از این ارقــام در مقاطعی 
کشــت شد و مورد اســتقبال کشــاورزان قرار نگرفت رویکرد 
جهاد کشــاورزی،بهره وری محصول و اســتفاده از ارقام کیفی 
پر پتانسیل با اســتفاده از والدهای ارقام بومی و رقم هایی مثل 
توکا، گیلار، گیلانه، رشــتی، یکان و هســتی معرفی شــده اند 
کــه خیلی به لحــاظ پخت و عملکرد به ارقــام بومی نزدیک و 
 یــک تــا دو تن بیشــتر از ارقــام بومی شــلتوک می دهند در 

دستور کار داریم 

یان  یان خرد به اندازه مشتر مشتر
بزرگ اهمیت دارند

   رئیــس هیئت مدیره بانک اقتصاد نوین با اشــاره به این که 
مسیر بانک با تعیین اهداف جدید، تغییر کرده و بر همین اساس، 
تغییراتی از ســاختار تا برنامه ها ایجاد شــده است، اظهار کرد: 
مشــتریان خرد اکنون به اندازه مشتریان بزرگ اهمیت دارند و 

محصولات ویژه آنها نیز طراحی و عملیاتی شده است.
محسن زرندی مقدم در همایش کارکنان شعب استان خراسان 
رضــوی کــه با حضور جمعی از اعضای هیئــت مدیره و هیئت 
عامل و نیز کارکنان شــعب این اســتان برگزار شد، تاکید کرد: 
کادرسازی در ســازمان بانک بر اساس شایسته سالاری است، 
بنابرایــن دریافت آموزش هــای به روز و تحقــق اهداف، روند 

جانشین پروری را مشخص می کند.
عضــو هیئــت عامل بانک نیز در این جلســه بیان این که همه 
کارکنان حتی در پایین ترین لایه ســاختاری نیز باید رسیدن 
به اهداف بانــک را ماموریت خود بدانند، گفت: اهداف بانک بر 

اساس توان کل تیم طراحی شده است.
حسن مونسان منابع انسانی هوشمند را نیاز امروز بانک  دانست 
و افزود:با تلاش همه کارکنان، شــهرت و خوشنامی بانک باید 

حفظ شده و افزایش یابد.
در ادامه این جلسه، جمعی از روسا و کارکنان دیدگاه های خود 

را به منظور ارتقای عملکرد، بیان کردند 

اخبــــــار مدیر مهندسی ساختار شرکت ملی گاز ایران در بازدید از منطقه عملیاتی خانگیران؛اخبــــــار

موفقیت های راهبردی پالایشگاه خانگیران، 
نشان دهنده بلوغ ساختاری و تخصصی در 

این مجتمع گازی است
اخیــر  ســال های  طــی   
اقدامات ارزشــمند و زیربنایی 
شــهید  گاز  پالایشــگاه  در 
هاشــمی نژاد انجــام شــده 
و ایــن تلاش هــا زمینه ســاز 
دســتاوردهای بزرگ ملی در 

حوزه گاز بوده است.
 علــی غرایاق زنــدی، مدیر 
مهندسی ساختار شرکت ملی 

گاز ایران در بازدید از واحد های مختلف عملیاتی شرکت پالایش گاز 
شــهید هاشــمی نژاد ضمن قدردانی از تلاش های جهادگران عرصه 
تولید گازطبیعی در حوزه شــمال و شــمال شرق کشور، با بیان این 
مطلب، اظهار داشــت: بررسی برنامه های اجرایی شرکت پالایش گاز 
شهید هاشمی نژاد در حوزه منابع انسانی، ساختار سازمانی، الزامات 
راهبردی و ظرفیت های ارزش آفرینی، نشــان می دهد اقدامات این 
شــرکت که حاصل طی یک مســیر راهبردی با تکیه بر ســه محور 
اصلی اقتصاد، مسئولیت اجتماعی و تعهد زیست محیطی است، قابل 

تقدیر است.

بــه گفتــه وی، ایــن مهــم 
نشــان دهنده یک ســاختار 
هدفمنــد و انطبــاق کامل با 
اســناد بالادســتی کشــور و 

صنعت نفت و گاز است.
مدیــر مهندســی ســاختار 
شــرکت ملی گاز ایران ضمن 
ابراز رضایــت از انطباق دقیق 
فعالیت هــا با اهــداف کلان 
صنعت گاز تأکید کرد: این مجتمع گازی توانســته در انتهای زنجیره 
تولیــد، محصولات بــا ارزش افزوده بالا تولید کند که نشــان از بلوغ 

ساختاری و تخصصی سازمان دارد.
وی همچنین بر اهمیت پویایی ســاختار سازمانی تأکید کرد و گفت: 
ســاختارهای ســازمانی نباید ایستا باشــند و باید با تغییر مؤلفه ها و 

اقتضائات جدید، خود را تطبیق دهند.
مدیر مهندســی ساختار شــرکت ملی گاز ایران در پایان، از اقدامات 
انجام شده این شرکت در زمینه ارتقای بهره وری نیز تقدیر و بهره وری 

را نه یک اقدام، بلکه یک باور در این شرکت دانست 

پیشرفت ۸۰ درصدی احداث پست حیاتی GIS دورق شادگان
   نماینده مردم شــادگان در مجلس شــورای اسلامی به 
همراه فرماندار شادگان و مدیرعامل شرکت برق منطقه ای 
خوزســتان از روند احداث پســت حیاتی دورق شادگان 

بازدید کردند.
به گزارش روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خوزستان، 
هاشم خنفری پورجعفری نماینده مردم شادگان در مجلس 
شــورای اسلامی، یعقوب مقدم فرماندار این شهرستان به 
همراه علی اســدی و مدیران برق منطقه ای خوزستان از 

روند احداث پست GIS دورق بازدید کردند.
به گفته علی اسدی مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان، پست ۱۳۲ به ۳۳ کیلوولت GIS دورق ۱۰۰ مگاولت ظرفیت دارد و از 

پرو ژه های حیاتی ابلاغی وزارت نیرو )۱۴ مگاپروژه( جهت عبور از پیک مصرف تابستان ۱۴۰۴ است.
این پســت که به دلیل GIS بودن در مقابل آلودگی ها، مقاوم و با آخرین تکنولوژی روز دنیا در حال احداث اســت، در حال حاضر حدود 

۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و عملیات اجرایی آن در حال انجام است.
هدف از اجرای این پست توسعه ظرفیت شبکه فوق توزیع شهرستان شادگان و تامین برق بخش خانگی، تولید و سایر بخش های مصرفی 

این شهرستان است.
هاشم خنفری پورجعفری نماینده مردم شادگان در این بازدید با قدردانی از مدیران شرکت برق منطقه ای خوزستان برای تامین برق و 
اجرای پروژه مذکور، بهره برداری از پست دورق را باعث تقویت شبکه برق این شهرستان دانست که کمک خواهد کرد زیرساخت های این 

شهر تقویت شود و مشکلی در تامین برق درخواستی صنایع و دیگر شرکت های تولیدی متقاضی وجود نداشته باشد.
در این بازدید همچنین مسائل و مشکلات پست دورق بویژه تامین نقدینگی مورد نیاز برای ادامه روند پروژه مورد بررسی قرار گرفت 

رئیس مرکز اسلامی گلستان:

امام جماعت نقش بسزایی در جذب 
جوانان به مسجد ایفا می کند

 محدثه ســاوری نژاد از گلســتان - حجت الاسلام دیلم گفت: 
داشــتن سعه صدر، آشنایی و آگاهی با مقتضیات زمان و فضای 

مجازی، از وظایف اصلی امام جماعت است.
حجت الاســلام نورعلی دیلم در نشســت صمیمی و سلســله 
نشســت های الفت و خدمت در مســجد شــیخ داغســتانی 
ســایت قولاق کســن گلیداغ گفــت: امام جماعــت به عنوان 
مدیــر مســجد، مهمتریــن جایــگاه را در مســجد دارد و در 
 عیــن حال اصلی تریــن نقش را در جذب جوانان به مســجد

ایفا می کند.
رئیس مرکز اســلامی گلســتان با اشــاره به جایگاه والای امام 
جماعت بــه عنوان امام محله، گفت: جریــان و هدایت فکری 

جامعه، توسط امام جماعت صورت می گیرد.
حجت الاســلام دیلم بیان کرد: وظیفــه علما رهبری و هدایت 
جامعه است و اگر خوب عمل کنند و در مسیر باشند، قطعا مردم 

نیز با علمای خود همراه خواهند بود.
وی گفت: علما منتســب به دین، پیامبر )ص( و قرآن هستند و 
هــر کاری کــه در جامعه انجام می دهند مردم آنها را به قرآن و 

پیامبر )ص( وصل می کنند.
رئیس مرکز اسلامی گلستان، علما را وارثان پیامبر )ص( عنوان 
کرد و گفت: اگر لباس روحانیت را پوشیده ایم باید در راه تبلیغ و 
ترویج دین مبین اسلام و اسلام ناب محمدی)ص(، گام برداریم 

و تلاش کنیم.
حجت الاسلام دیلم افزود: عالمان و رهبران جامعه اول باید خود 
اهل عمل باشــند و در ادامه می توانند راهنما و هدایتگر خوبی 

برای جامعه اسلامی باشند.
وی بیــان کرد: باید مردم را با غیر زبــان دین، یعنی با عمل به 
اسلام و قرآن دعوت کنیم و قطعا اگر چنین باشد مردم نیز الگو 

قرار خواهند داد.
رئیس مرکز اســلامی گلســتان همچنین گفت:  مرکز اسلامی 
گلســتان خود را مدافع مســجد و امام جماعت آن می داند و 
اگر ببیند حق امام جماعت زیر پا گذاشــته می شود، پشتیبان 

روحانی و امام جماعت مسجد خواهد بود.
حجت اســلام دیلم افزود: مدیریت فرهنگی مســجد در اختیار 
روحانی و عالم مســجد اســت و لازم است امام جماعت ناظر بر 

کارهای مسجد باشد.
وی همچنین، ســعه صدر داشــتن با جماعــت و نمازگزاران، 
آشــنا بــودن با مقتضیات زمــان و آشــنایی و آگاهی با فضای 
مجــازی را از دیگــر خصوصیــت و وظایــف امــام جماعــت 
و عالــم دین برشــمرد و گفــت: عالم و روحانی دیــن، از قرآن 
 کریــم و ســنت پیامبر اکرم )ص(، برای مــردم و جماعت خود

نسخه بنویسد 

وه پاسارگاد  پیشگامی گر
در توسعه انرژی خورشیدی

  گروه پاسارگاد با رویکردی مسئولانه و آینده نگر، نقش مهمی 
در توسعه انرژی های تجدیدپذیر کشور ایفا کرده است.

بــه گــزارش روابط عمومی بانک پاســارگاد،گروه پاســارگاد با 
حمایــت از پروژه های نیروگاهی خورشــیدی، از جمله نیروگاه 
۱۰ مگاواتی تابان انرژی پاســارگاد در دامغان، گام هایی مؤثر در 
 جهــت تأمین انرژی پاک، رفــع ناترازی ها و کاهش آلودگی هوا 

برداشته است.
این نیروگاه، به عنوان یک پروژه ملی، در ســال ۱۴۰۳ با ضریب 
ظرفیــت ۲۵.۵ درصــد، عنــوان برترین نیروگاه خورشــیدی 
کشــور از نظــر راندمان را کســب کــرده و با تولیــد ۲۱9۴۰ 
 مگاوات ســاعت انرژی، از نظر میــزان تولید، دومین نیروگاه برتر 

کشور شد.
همچنین شــرکت گسترش انرژی پاسارگاد، از زیرمجموعه های 
گروه پاســارگاد، با برنده شدن در مناقصه احداث ۱۵۰۰ مگاوات 
نیروگاه خورشیدی در ۱۲ استان کشور و انعقاد قراردادی نزدیک 
بــه یک میلیــارد دلار، بزرگ ترین پروژه تاریــخ ایران در حوزه 

انرژی های تجدیدپذیر را آغاز کرده است.
این اقدامات، جایگاه گروه پاســارگاد را به عنوان سرمایه گذاری 
پیشرو در حوزه انرژی های پاک و الگویی در زمینه توسعه پایدار 

و حفاظت از محیط زیست تثبیت کرده است 

وژه انتقال آب  آغاز عملیات اجرای پر
از ۲ چاه به مخزن صفاشهر

 با مشارکت بخش خصوصی

 عملیات اجرای پروژه انتقال آب از چاه های شــماره ۱۱ و ۱۲ 
به مخزن صفاشهر با مشارکت بخش خصوصی آغاز شد.عملیات 
اجــرای پــروژه خط انتقال آب از چاه های شــماره ۱۱ و ۱۲ به 
مخزن اصلی شــهر صفاشــهر، طی مراسمی با حضور جمعی از 

مسئولان استانی و محلی، آغاز شد.
قائم مقام شــرکت آبفا استان فارس در آیین آغازعملیات اجرای 
این پروژه، ضمن قدردانی از مشارکت بخش خصوصی )شرکت 
مهر گســتر( و خیرین منطقه ای در توســعه زیرســاخت های 
آبرسانی شهرستان خرمبید، این پروژه را گامی مؤثر در راستای 
ارتقاء خدمات آبرســانی به شــهروندان صفاشهر دانست و ابراز 
امیدواری کرد تا با هم افزایی نهادهای اجرایی و خیرین، شــاهد 

تسریع در اجرای پروژه مزبور باشیم باشیم.
محمد علی قلندری افزود: عملیات اجرایی انتقال آب چاه های 
شماره ۱۱ و ۱۲ صفاشهر به مخزن این شهر، به طول ۷۱۶۰ متر 
با اســتفاده از لوله های پلی اتیلن در سایز ۲۵۰ میلیمتر طراحی 
شده اســت که با اعتبار ۱۳۰ میلیارد ریال، از محل کمک های 

خیرخواهانه شرکت مهرگستر آغاز می گردد.
در این آیین، کیا مرث همتی نفر فرماندار خرم بید هم با اشاره به 
اهمیت پروژه های زیرساختی در حوزه آب رسانی گفت: اجرای 
این پروژه نقش بســزایی در تأمین پایدار آب شــرب صفاشهر 
خواهد داشــت و از بروز مشکلات ناشی از کم آبی در فصل های 

پرمصرف جلوگیری می کند.
همچنین غلامحســین رنجبر مدیرعامل شرکت مهرگستر، در 
سخنانی کوتاه اظهار داشت: تأمین آب شرب سالم و پایدار برای 
مردم وظیفه ای انسانی و ملی است و ما در مجموعه مهرگستر با 

افتخار در این مسیر گام برداشته ایم 

اخبــــــار اخبــــــار

شیراز، میزبان سفیران و همایش اقتصادی
 شــهردار شــیراز از میزبانی ۱۵ سفیر و 
شــهردار از کشــورهای مختلف در هفته 
شــیراز )از ۱۵ اردیبهشت( خبر داد و این 
رویداد را گامی بی سابقه در جهت تقویت 
ارتباطات بین المللی شیراز توصیف کرد.

محمدحسن اسدی در بازدید از پروژه های 
عمرانی شــهر از مرکز تولید محصولات و 
توانمندســازی زنان سرپرســت خانوار 
بازدید و از اجرای مصوبه شورای اسلامی 
شــهر در این خصوص ابراز رضایت کرد و 

گفت: این طرح با همکاری قرارگاه محرومیت زدایی احمد بن موسی 
)ع( اجرا می شود.

شــهردار شیراز، از ایجاد ۶۰ تا ۷۰ شغل در این مرکز ابراز خرسندی 
کــرد و تأکیــد کرد که این پروژه در پی مصوبه ی شــورای شــهر و 
به پیشــنهاد کمیته محرومیت زدایی، با تمرکز بر مشــاغل خانگی 

زودبازده و کارگاه های مهارت آموزی راه اندازی شده است.
اســدی، پروژه های جدید شهری را نمونه ای بارز از تحقق شعار سال 
»تولیــد، دانش بنیان، اشــتغال آفرین« خواند و همچنین از میزبانی 
۱۵ ســفیر و شــهردار از کشــورهای مختلف در هفته شیراز )از ۱۵ 
اردیبهشت( خبر داد و این رویداد را گامی بی سابقه در جهت تقویت 

ارتباطات بین المللی شیراز توصیف کرد.
اســدی، ضمن اعــلام خبر برگزاری همایش دیپلماســی اقتصادی 
اســتانی در روزهای اول و دوم خردادماه در شهر شیراز، این رویداد 
را فرصتی ارزشــمند برای این کلانشهر و نشــان از جایگاه ویژه آن 
در اقتصاد کشــور دانســت و گفت: این همایش به همت وزارت امور 

خارجه برگزار خواهد شد.
به گفته ی مریم حســینی، رئیس کمیته محرومیت زدایی شــورای 

اسلامی شهر شیراز این کمیته در راستای 
تحقق سیاست های اشتغال زایی و کاهش 
آســیب های اجتماعی، اقدامات موثری 
انجام داده اســت. دو کارگاه اشتغال زایی 
برای زنان سرپرست خانوار افتتاح شده و 

دو کارگاه دیگر در دست ساخت است.
او گفت: همچنین، دو خانه ی محله برای 
آموزش و پشتیبانی زنان سرپرست خانوار 
در نظر گرفته شده و یک کارگاه دیگر نیز 
توسط ســپاه در حال احداث است. برای 
فروش محصولات تولیدی نیز، بازارچه هایی در ۱۱ منطقه ی شــهر 
اختصاص داده خواهد شــد. این اقدامــات با همکاری قرارگاه احمد 
بن موســی)ع(، سپاه فجر و سایر دســتگاه ها صورت گرفته و تلاش 
می شــود با همکاری قوه قضاییه، اجرایی شدن تفاهم نامه ها به طور 

کامل تضمین شود.
ســرهنگ مجیــد علیپور، فرمانــده قرارگاه احمد بن موســی )ع(، 
از تلاش های مشــترک شــهرداری، شورای شــهر و سپاه برای رفع 

محرومیت از محلات کم برخوردار شیراز خبر داد.
او با اشــاره بــه تصویب قانون، تخصیص اعتبار و تدوین ســند رفع 
محرومیــت، پروژه هــای بزرگ مقیاس مانند تقاطع چندســطحی 
مهدی آباد و پروژه های زودبازده را نمونه هایی بی ســابقه در کشــور 

دانست.
ســرهنگ علیپور همچنین از راه اندازی کارگاهی با حمایت قرارگاه 
محرومیت زدایــی کوثر ســپاه، اعتبارات ســپاه فجر و کمیســیون 
محرومیت زدایی شــورای شــهر خبــر داد که به زودی با اشــتغال 
حداقل ۷۰ زن سرپرســت خانوار افتتاح خواهد شد و در این کارگاه، 

حداقل های قانون کار رعایت می شود 

برگزاری ۲۸ دوره آموزش HSE  در شرکت گاز استان ایلام
  ایلام- محمدجواد منصوری- رئیس امور بهداشــت، ایمنی و محیط زیســت شرکت گاز استان ایلام از برگزاری ۲۸ دوره آموزشی با ۷ 
هزارو ۷۵۸ نفر ســاعت در زمینه های ایمنی و بهداشــت، محیط زیست، مدیریت بحران و پدافند غیرعامل در طول سال گذشته در این 

مجموعه خبر داد.
“ زهرا فرجی” افزود: از این تعداد؛ ۱۶ دوره آموزش ایمنی، ۷ دوره آموزش بهداشــت، دو دوره آموزش محیط زیســت و ۳ دوره آموزش 

پدافند غیرعامل عامل بوده است.
وی اظهار داشت: این آموزش ها در زمینه شناسایی و ارزیابی مخاطرات محیطی، مخاطرات فرآیندی، مخاطرات بهداشت شغلی، واکنش 

در شرایط اضطراری، آموزش عبرت آموزی از حوادث مهم، رانندگی تدافعی و بکارگیری لوازم حفاظت فردی بوده است.
فرجی با بیان اینکه در ســال گذشــته برای گروه های هدف از جمله نیروهای رســمی و پیمانکاری بیش از ۷ هزارو ۷۵۸ نفر ساعت دوره 
های تخصصی HSE برگزار شده است، اظهار داشت: علاوه بر آموزش  الزامات قانونی از جمله استقرار سیستم های مدیریتی و ابلاغیه های 
بالادستی، اجرای دوره آموزش رانندگی تدافعی و برگزاری آموزش های منتج از اقدامات کنترلی ریسک های شناسایی شده، حوادث و 

شبه حوادث و یا اتفاقات گذشته از طریق آموزش های تخصصی، می توان احتمال وقوع آنها را به حداقل رساند.
رئیس امور بهداشت، ایمنی و محیط زیست شرکت گاز استان ایلام با اشاره به اینکه یکی از راههای کنترل حوادث، برگزاری آموزش های 
HSE می باشد که خوشبختانه در این شرکت نتیجه بخش بوده است، تصریح کرد: ضعف سامانه های نظارتی، بی انضباطی بارز محیط کار، 
عدم پایبندی به موازین اولیه ایمنی، بکارگیری غیر اصولی از ابزار و تجهیزات، عدم رعایت مقررات و دســتور العمل های ایمنی از دلائل 

بروز حوادث می باشند که با برگزاری آموزش های تخصصی می توان از رخداد حوادث جلوگیری کرد.
فرجی به اهداف برگزاری این آموزش ها اشاره و تصریح کرد: کنترل و کاهش برخی از ریسک ها، اجرای دستور العمل و ابلاغیه ها، کاهش 
حوادث، فرهنگ ســازی، آمادگی و وجود الزامات قانونی می باشــد که خوشــبختانه با آموزش های تخصصی، از وقوع حوادث بســیاری 
پیشــگیری شده اســت. وی ادامه داد: با اجرای اینگونه آموزش ها و تلاش ها و اقدامات موثر HSE، خوشــبختانه در طول سال گذشته در 

حوزه اجرایی پیمانکاران هیچگونه حادثه منجر به صدمه، فوتی و شاخص های تواتر جراحات در کارکنان نداشتیم 

وتجارت زنگ معاملات بورس را به صدا درآورد
بورس تهران ۱۴ اردیبهشت ۱۴۰۴، میزبان مراسمی ویژه به مناسبت شانزدهمین سالگرد عرضه سهام بانک تجارت بود. در مراسم نمادین 
“یک شنبه - یک ناشر”، زنگ آغاز معاملات توسط هادی اخلاقی فیض آثار، مدیرعامل بانک تجارت، نواخته شد و فعالیت بازار سهام رسماً 
آغاز گردید. بانک تجارت که در اردیبهشت ۱۳۸۸ به جمع ناشران بورسی پیوست، هم اکنون با بیش از ۸۷ همت ارزش بازار، رتبه سوم را 

در میان ۱۰ ناشر فعال در صنعت بانک ها و مؤسسات اعتباری بورس تهران به خود اختصاص داده است.
ثبات مالی و رشد شاخص های کلیدی

مدیرعامل بانک تجارت در این مراســم با اشــاره به فراز و نشــیب های ۱۶ سال گذشته، از ثبات مالی ۴ سال اخیر و بهبود شاخص های بانک 
خبر داد. وی اعلام کرد که پس از ۷ سال زیاندهی، این بانک توانسته در ۴ سال متوالی به سودآوری پایدار دست یابد. همچنین، نرخ کفایت 

سرمایه بانک از ۸ . ۲درصد در سال ۱۳9۸ به ۳ . ۸درصد در پایان سال ۱۴۰۳ رسیده است.
تضمین سودآوری و حمایت از سهامداران

وی به اهمیت نرخ کفایت سرمایه بالای ۸ درصد در بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: نرخ کفایت سرمایه هنگامی که زیر ۸ درصد باشد امکان 
توزیع ســود وجود ندارد و این تلاش که صورت گرفته به لحاط ارزش آفرینی و توزیع ســود حاصل از عملکرد بانک برای ســهامداران حائز 
اهمیت است و سبب دلگرمی سهامداران گرامی را فراهم می کند. اخلاقی تأکید کرد که بانک تجارت حمایت از ارزش سهام و توزیع سود 
میان ســهامداران را در اولویت قرار داده اســت. وی خاطرنشــان کرد که با اصلاح مدل کسب وکار و تمرکز بر خدمات پایه بانکداری و تأمین 
مالی سودآور، مسیر رشد بلندمدت بانک را تضمین می کند. در ادامه این مراسم و طی نشستی معاون مالی بانک تجارت، به سوالات مطرح 

شده توسط خبرنگاران حاضر در جلسه ی پرسش و پاسخ مربوط به سالروز عرضه سهام وتجارت به طور مبسوط پاسخ گفت.
این مراســم نمادین که در بورس های مطرح دنیا نیز مرســوم است، در روزها و مناسبت های خاص به ناشران و اعضای بورس اجازه می دهد 
تا در بازگشــایی بازار مشــارکت داشته باشند. بورس تهران نیز با هدف تعامل بیشتر با ناشران پذیرفته شده و یادآوری ارتباط و تعامل ناشر 

با بازار سرمایه و همه ذینفعان اقدام به برگزاری این مراسم کرده است.



آغاز ثبت نام وام ودیعه مسکن از فردا
»مسعودی« معاون دفتر طرح های مسکن وزارت راه: ثبت نام وام ودیعه 
مســکن از فردا ۱۷ اردیبهشت آغاز خواهد شد. وام قرض الحسنه ۴۰۰

میلیون تومانی با بازپرداخت ۱۰ ســاله به دهک های یک تا ۳ پرداخت 
می شود.

وام ۵۵ تا ۲۷۵ میلیون تومانی با دوره بازپرداخت ۵ ساله و سود ۲۳ درصد 
به متقاضیان پرداخت خواهد شد.

آغاز دوباره خاموشی  
برنامه ریزی شده در تهران

مراجعه به سامانه هوشمند فوریت های شرکت توزیع نیروی برق تهران 
بزرگ به نشــانی ، مراجعه به وب ســایت »برق من« و یا نصب و استفاده 
از اپلیکیشن »برق من« تماس با دستیار صوتی هوش مصنوعی سامانه 
۱۲۱ و اســتفاده از کد دستوری #۱۲۱*۵۰۰* راههای اطلاع از ساعت 

خاموشی ها اعلام شده است.

کوتاه بگوییم و کوتاه بنویسیم، عصر پرگویی و پرنویسی گذشت
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نهادینه شدن فرهنگ تقویم زراعی 
بین شالیکاران گیلان

 رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان گیلان، با اشاره به 
آغاز رســمی نشــاء مکانیزه برنج در شالیزارهای استان گیلان، 
اظهار کرد: فرهنگ تقویم زراعی طی ســه سال گذشته در بین 
کشــاورزان شــالیکار استان نهادینه شــده و بالغ بر ۸۵ درصد 

فعالیت ها منطبق بر تقویم زراعی بوده است.
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان گیلان، 
صالح محمدی در جمع خبرنگاران ناوگان مکانیزاسیون استان 
در بخش برنج را شــامل بیش از ۸۷ هزار دســتگاه انواع ادوات 
کشــاورزی از جمله کمباین های تراکتوری و نشاکار و تیلرهای 
شخم و کمباین برداشت و وجین کن ها دانست و افزود: کاهش 
منابــع آبی یکی از چالش های مهم در دنیــا بوده و لذا رعایت 
تقویــم زراعی هم به دلیل مدیریــت منابع آبی و هم همزمانی 
شخم، کاشت، داشت و برداشت مکانیزه، حائز اهمیت ویژه است.

وی گیلان را یکی از استان های مهم و تاثیرگذار کشور در حوزه 
امنیت غذایی دانســت و بیان کرد: جزو استان های شاخص در 
تولید محصولات کشــاورزی هســتیم؛ با توسعه حمل و نقل 
دریایی و تحقق اقتصاد دریامحور و رونق ترانزیت کالا، شــاهد 

افزایش صادرات محصولات کشاورزی گیلان نیز خواهیم بود.
محمــدی در بخــش دیگری از ســخنان خــود، از برگزاری 
جشــنواره های فرهنگی - کشــاورزی در اســتان با محوریت 
محصــولات شــاخص و بــاارزش خبــر داد و اظهــار کرد: به 
دنبــال معرفی ظرفیت های گیلان در بخش های کشــاورزی، 
سرمایه گذاری و اشتغال هستیم تا تولید ناخالص داخلی استان 

را افزایش دهیم 

زمین گیری سارق موتورسیکلت 
در آق قلا

 محدثه ســاوری نژاد از گلســتان به گزارش خبرنگار فرمانده 
انتظامی آق قلا از دســتگیري خبرگزاری پلیس، سارق حرفه 
اي موتورســیکلت و اعتراف متهم به سرقت در این شهرستان 

خبر داد. 
به گزارش خبرنگار خبرگزاري پلیس، ســرهنگ سعید مارزلو 
در تشــریح این خبر گفت: در پی اعلام وقوع یک فقره ســرقت 
موتورسیکلت در سطح حوزه استحفاظی پاسگاه آق آلتین این 
فرماندهی، تحقیقات براي شناســایی ســارقان در دستور کار 

ماموران آن پاسگاه قرار گرفت.
وي افزود: ماموران پاسگاه آق آلتین با تحقیقات فنی و شگردهاي 
خاص پلیســی یک ســارق حرفه اي و سابقه دار را شناسایی و 

دستگیر کردند.
سرهنگ مارزلو با اشاره به کشف یک دستگاه موتور سیکلت، در 
بازرسی از مخفیگاه متهم ، بیان داشت: متهم پس از دستگیري 
اعتراف به ســرقت موتورســیکلت نموده و با تشکیل پرونده به 

مراجع قضائی معرفی شد.
فرمانده انتظامی شهرســتان آق قلا با اشاره به این که پلیس با 
بکارگیــري تمام توان عملیاتی و انتظامی خود در تامین نظم و 
امنیت شهروندان تلاش می کند، خاطرنشان کرد: از شهروندان 
انتظار داریم در صورت مشاهده هرگونه موارد مشکوک در اسرع 

وقت مراتب را به مرکز فوریت هاي پلیسی ۱۱۰ گزارش کنند 

  دکتر فرزین در مراسم گرامیداشت یکصد سالگی 
بانک سپه درخصوص این بانک گفت: مدیران بانک 
ســپه از بزرگان صنعت بانکداری کشور بودند این 
بانک  به همراه یکی دیگر از بانک های کشور نقش 
اساســی در توسعه کشور در ادوار مختلف داشته و 
عموم نوآوری هایی که در یکصد ســال گذشته در 
کشور بوجود آمده عموماً از  این  بانک ها  شکل گرفته  
و  در  توسعه  صنایع  مختلف  نقش  مهمی  داشته اند.

 به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه به نقل از 
روابط عمومی بانک مرکزی، دکتر فرزین در مراسم 
گرامیداشــت یکصد سالگی بانک سپه، با اشاره به 
نقش مهم نظام بانکی در توســعه کشور گفت: هر 
زمانی که کشــور توسعه را تجربه کرده است نقش 
نظام بانکی در آن مشــهود است. با توجه به اینکه 
9۲ درصد تامین مالی کشــور بر عهده نظام بانکی 
است در بانک مرکزی و شبکه بانکی در سال ۱۴۰۴

بر توسعه و استفاده از روش های نوین تامین مالی 
منجر به توسعه تمرکز خواهیم کرد. 

   طرح تامین مالی هدفمند اجرایی می شود
 رئیس کل بانک مرکزی  با اشــاره به برنامه تدوین 
شــده در بانک مرکزی با عنوان طرح تامین مالی 
هدفمند برای تحقق شــعار ســال گفت: آسیب 
شناســی نظام تامین مالی نشــان داد که مصرف 
تســهیلات با اهداف برنامه ریزی شده همخوانی 
ندارد و یا پول به ســمت بنگاه های بزرگ می رود 
و ایــن باعــث می شــود بنگاه هــای کوچک به 
دلیل عدم دسترســی به نقدینگی ضعیف شــده 
و آســیب ببینند. حتــی این موضوع سیاســت 
هــای پولــی را نیز از دســتیابی به اهــداف خود

باز می دارد. 
 وی افزود: اگر روش های تامین مالی را توسعه دهیم 
قطعا سرمایه گذاری در کشور تقویت می شود؛ به 
همین منظور طرحی بــا عنوان روش تامین مالی 
هدفمند تدوین کردیم تا به صورت هدفمند تامین 
مالی تمامی بنگاه هــا از جمله بنگاه های کوچک 
را هم داشــته باشیم. این طرح به صورت آزمایشی 
برای ســه ماه در بانک ملی در حال اجرایی شدن 
اســت و سپس در کل شبکه بانکی اجرایی خواهد 

شد. 
 رئیــس کل بانک مرکزی ادامــه داد: هدف از این 
طرح این اســت که تسهیلاتی که بابت سرمایه در 
گردش به بنــگاه می دهیم حتما منجر به تولید و 
تامین نیاز های تولیدی بنگاه شود. یکی از ویژگی 
هــای مهم این طــرح افزایش کنتــرل نظارت بر 
مصرف تســهیلات است تا تســهیلات مطابق با 

اهداف سیاستگذار هزینه شود.
 دکتر فرزین با اشــاره به اینکه  بخش عمده ای از 
تسهیلات بانکی به بنگاه های بزرگ تخصیص می 
یابد گفت: برای نظارت بیشــتر،  به زودی واحدی 

برای کنترل تســهیلات واحد های بزرگ در بانک 
مرکزی راه اندازی می شود.

   برنامه تخصصی شدن بانک ها در دستورکار 
بانک مرکزی

 رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به تکالیف قانونی 
برنامه هفتم بــرای تخصصی کردن بانک ها گفت:  
براساس قانون موظفیم به سمت تخصصی کردن 
بانک هــا حرکت کنیم به همین منظور تقســیم 
بانک ها به شش گروه بانک جامع، بانک تخصصی، 
بانک تجاری، بانک  توسعه ای، بانک قرض الحسنه 
و بانک پس انداز در دســتور کار قــرار دارد.  وی 
تصریح کرد: در حال حاضر بانک ها کشور بسیار به 
هم شبیه هستند و انواع خدمات مشابه را ارئه می 
دهند که این موضوع منجر به رقابت گسترده ای به 

ویژه در سود بانکی شده است.
 رئیس کل بانک مرکزی افزود: در سال جاری کار 
تدوین اساسنامه  بانک های تخصصی آغاز می شود 
و امیدواریم در دو یا ســه سال آتی هر بانکی  را در 

جایگاه تخصصی خود بنشانیم.
  خروج بانک ها از بنگاهداری 

 رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به الزام قانون برای 
خروج بانک ها از بنگاه داری گفت: با اجرایی شدن 
طرح تخصصی شــدن بانک ها، بانک های مختلف  
باید وظایف خاص خود را باید داشــته باشــند و 
در حــوزه تخصصی خود فعالیــت کنند. از این رو 
فعالیت بانک ها در حوزه غیرمرتبط با بانکداری و 

ارائه خدمات بانکی غیرقابل قبول است.
 دکتر فرزین با بیان اینکه بانک ها باید اهتمام جدی 
برای خروج از بنگاه هایی که مربوط به وظایف شان 
نیست داشته باشند، افزود: بانک ها نباید در عملیات 
دیگری ورود کنند و خودشان درگیر مدیریت بنگاه 
شــوند؛ باید بنگاه را واگذار کنند؛ امسال حتما این 

کار تسریع می شود.
 وی با اشاره به ظرفیت بانک های توسعه ای گفت:  
بانک توسعه ای می تواند بنگاه را خلق و واگذار کند 

و شبکه بانکی نباید بنگاه را اداره کند. 

 دکتر فرزیــن همچنین از برنامــه بانک مرکزی 
برای توســعه فرهنگ قرض الحســنه خبر داد و 
گفت: توســعه عملیات قرض الحسنه از اهداف ما 
در سال جاری است. بانک های قرض الحسنه باید 
رشــد کنند و هدفمان توسعه این فرهنگ است نه 

محدودیت آن.
   افزایش سرمایه شبکه بانکی به 1200 همت

 رئیــس کل بانــک مرکزی به الــزام قانون برنامه 
توسعه برای افزایش کفایت سرمایه بانک ها اشاره 
کرد و گفت: در سال ۱۴۰۱ مجموع سرمایه بانک ها 
۳۳۰ همت بوده است و این رقم در سال ۱۴۰۳ به 
۵۵۰ همت رســیده است و در سال جاری مجموع 
سرمایه شبکه بانکی باید به ۱۲۰۰ همت برسد. تا 
پایان ســال ۱۴۰۴ بانک بر سرمایه زیر ۲۰ همتی 

نخواهیم داشت. 
رئیس هیات عالی بانک مرکزی بر اهمیت افزایش 
کفایت ســرمایه برای پیوستن به نظام بانکی بین 
المللی اشــاره کرد و گفت: افزایش کفایت سرمایه 
بانک ها امری حیاتی برای نظام بانکی است و حتی 
اگر تمام تحریم ها حل شود با این صورت های مالی 
امکان فعالیت در نظام بانکداری بین المللی وجود 
نــدارد و بانک ها باید از نظر ســلامت مالی آماده 

همکاری با بانک های دنیا باشند.
 وی با اشاره به نقش دولت در افزایش سرمایه بانک 
ها و ضرورت افزایش این شاخص مهم توسط دولت 
افزود: همه بانک ها باید افزایش ســرمایه را انجام 
دهند؛ حداقل ســرمایه بانک باید ۲۰ همت باشد 
و زیــر ۲۰ همت دیگر بانکی را نخواهیم داشــت. 
سال گذشــته ۱۱ بانک کفایت سرمایه ۸ و بالای 
۸ داشتند که این تعداد در سال جاری به ۱۶ بانک 
می رسد. 9 بانک کفایت ســرمایه منفی دارد که 
برنامه اصلاحی به آنها ارائه شــده است تا افزایش 
نسبت کفایت سرمایه را انجام دهند.  بقیه بانک ها 
کفایت ســرمایه مثبت دارند اما زیر ۸ درصد است 
که با افزایش ســرمایه امسال می توانند به نسبت 

استاندارد برسند.

 ناترازی نقدینگی مشکل اصلی نظام بانکی 
است

 رئیس کل بانــک مرکزی با تشــریح ناترازی در 
نظــام بانکی  گفت: ناترازی نظام بانکی ناشــی از 
ورشکســتگی نیســت بلکه دارایی بانک ها بسیار 
بیشتر از بدهی موجود است ولی موضع مربوط به 
نقدینگی  و نقدشوندگی دارایی هاست. این مسئله 
با واگذاری اموال و دارایی های غیرمرتبط با فعالیت 
بانکی و دریافت مطالبات شــبکه بانکی از دولت تا 
حدود زیادی مرتفع خواهد شد و به توان تسهیلات 

دهی بانک ها نیز کمک خواهد کرد. 
 دکتر فرزین درباره اضافه برداشت نظام بانکی هم 
گفت: اگر وارد ریشه شویم بخشی ناشی از مطالبات 
از دولت اســت؛ برنامه بانک مرکزی در سال جاری  
کاهش حداقل ۲۰۰ همت از اضافه برداشــت نظام 

بانکی است.
   ارتقا نظام گزارشگری مالی و تقئیت مبارزه 

با پولشویی
 رئیس هیات عالی با اشــاره به اهمیت ارتقاء نظام 
گزارشــگری مالی گفت: در ســال گذشته ۲۷۰۰
همــت تراکنش مربــوط به اشــخاص مظنون به 
پولشــویی را رصد کردیم و با ان ها برخورد شــد؛ 
منشــا بسیاری از پولشــویی ها می تواند از طریق 
نظام بانکی باشــد، به همین دلیل سختگیری های 

ما در این بخش از سال قبل افزایش یافته است.
 دکتــر فرزین با بیان اینکه بایــد به افراد مضنون 
به پولشــویی حساس شد؛ تصریح کرد: امسال هم 
بــا همت همکاران نظام بانکی ایــن کار را تقویت 
می کنیم. ســپرده پذیری در شعب بانک ها نباید 
باعث چشم پوشی شعب از فعالیت های مظنون به 
پولشویی شود و با حساسیت بالا باید با این مسائل 

برخورد شود. 
  افزایش سرمایه 200 همتی بانک های دولتی 
 رئیس کل بانک مرکزی خواســتار اجرایی شدن 
افزایش سرمایه ۲۰۰ همتی بانک های دولتی شد 
و گفت: بخش عمده اضافه برداشت بانک ها دولتی 
به دلیل مطالبات از حاکمیت و دولت است و دولت 
باید در این خصوص تعییــن تکلیف کند و مانند 
بخــش خصوص متعهد به افزایش ســرمایه بانک 

های دولتی باشد.
 وی افزود: طبق قانون ما می توانیم به دلیل اضافه 
برداشت، شرکت ها و بانگاه های بانک ها را بگیریم 
ولی علاقه ای نداریم دارایی های بزرگ بانک ها که 

متعلق به سپرده گذاران هست را بگیریم.
 فرزین همچنین با اشــاره به نقش شــبکه بانکی 
در تامین مالی کشــور گفت: ســال جاری سالی 
تعیین کننده برای نظام بانکی اســت و تمام توان 
بانک مرکزی صرف بازگرداندان شــبکه بانکی به 

استانداردهای بانکداری خواهد شد 

رئیس کل بانک مرکزی در مراسم گرامیداشت یکصد سالگی بانک سپه؛

بانک سپه نقش اساسی در توسعه کشور داشته است

  سرپرست شهرداری قم از پیشنهاد جدی مدیریت شهری برای 
برگزاری فصلی شادواره شهروندی خبر داد و گفت: شادواره دوم 
با هدف تقویت امید اجتماعی و آموزش فرهنگ شهروندی با دو 

برابر ظرفیت نسبت به دوره قبل درحال برگزاری است.
قم-فاطمــه میرزابابایی،مجیــد متین فر، در حاشــیه بازدید از 
دومین شــادواره شــهروندی قم با بیــان اینکه ایجــاد فضای 
امیدبخش و پرنشاط از وظایف ذاتی مدیریت شهری است، اظهار 
کرد:شهرداری قم با هدف تحقق این مأموریت، در فصل زمستان 
نخستین شادواره شهروندی را برگزار کرد که با استقبال بی نظیر 

شهروندان همراه شد.
وی افزود:تجربه موفق شــادواره نخســت موجب شد تا شادواره 
دوم با دامنه وســیع تری طراحی و اجرا شــود و امروز شاهد آن 
هستیم که شور و نشــاط بیشتری میان خانواده های قمی ایجاد 

شده است.
متین فر با تقدیر از تمامــی بخش هایی که در اجرای این رویداد 
مشارکت داشــتند،اظهار داشت:ســازمان فرهنگی،اجتماعی و 

ورزشی شــهرداری قم نقش اصلی را در اجرای شادواره دوم ایفا 
کرد که جای قدردانی دارد.

سرپرست شهرداری قم با اشاره به افزایش قابل توجه ظرفیت ها 
در شــادواره دوم،تصریح کرد:گزارش های دریافتی حاکی از آن 
است که فضای اختصاص یافته به این دوره نسبت به دوره اول دو 

برابر شده و تنوع برنامه ها نیز به مراتب بیشتر بوده است.
وی بــا تاکید بر نقش آموزش شــهروندی در قالــب برنامه های 
شــاد،گفت:هدف صرفاً سرگرمی نیســت،بلکه ارتقای فرهنگ 
شــهروندی یکی از محورهای اصلی در اجرای این جشــنواره ها 
است و خوشبختانه همکاران شهرداری و مجموعه های همکار در 

این زمینه عملکرد خوبی داشته اند.
متین فــر از پیشــنهاد برنامه ریزی برای اســتمرار این رویدادها 
به صــورت فصلی خبر داد و گفت:امیدوارم این شــور و نشــاط 
اجتماعی تداوم یافته و شهروندان در هر فصل با برنامه های شاد، 
آموزشی و فرهنگی متناسب با نیازهای روز جامعه مواجه باشند.
وی در پایان تصریح کرد:امید داریم با تدوام و تقویت این مسیر، 

روحیه نشــاط، مشارکت و امید در جامعه شهری قم تثبیت شود 
و شــهرداری نیز به عنوان متولی این مســیر، همچنان پیش گام 

بماند 

شادواره های شهروندی به طور فصلی در قم برگزار شود


